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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
První číslo roku 2006 dostáváte sice koncem měsíce února, přesto se některými přís-

pěvky vracíme na konec minulého roku. Myslíme si totiž, že jsou pro naše čtenáře stej-
ně zajímavé jako ty nejaktuálnější. Je to například připomenutí vernisáže výstavy ob-
razů Mistra Lubomíra Procházky v naší malé galerii a také besedy s tímto umělcem.
Stejně tak za zmínku stojí koncert, který pořádala základní škola mezi svátky. 

Požádali jsme o informace o investiční činnosti i o sdělení statistky občanů. Zeptali
jsme se, co se v obci přihodilo od posledního vydání Občasníku. Přinášíme informaci
o právní poradně na obecním úřadě a také zprávu Policie ČR, obvodního oddělení
Brušperk o trestné činnosti v Hukvaldech v roce 2005

Naše škola má za první pololetí za sebou hezký kus práce, o výsledcích se v našem Ob-
časníku rovněž dočtete. A také o akcích pořádaných v roce 2005 ve společenském sále
i o koncertu korejských umělců očima dvou studentek.

Najdete zde i informace ze života farníků a též vás určitě bude zajímat úspěch Třík-
rálové sbírky, která proběhla počátkem ledna.

Dostali jsme svolení pana Jiřího Sládka uvést výňatek z publikace Jana Václava Slád-
ka Hukvaldské studánky. Tím chceme připomenout nedožité Mistrovy 97. narozeniny.

V Kalendáriu připomínáme 25 let od založení dětského folklorního kroužku Lašánek
Možná si se zájmem přečtete o původu křestních jmen a novinkách v ostravské zoo.Ne-
zapomněli jsme ani na Valentýna — svátek zamilovaných. Aktuálně se můžete sezná-
mit se společným zdaňovaním manželů.

Redakce

Přehled přijatých
usnesení
z 16. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy
dne 15. 2. 2006

16/237
Zastupitelstvo obce Hukvaldy schvaluje

program 16. zasedání zastupitelstva obce
Hukvaldy v tomto znění:
11. Kontrola usnesení
12. Zpráva o činnosti rady obce Hukvaldy

za uplynulé období.

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee 13. Zpráva o činnosti obecního úřadu za
rok 2005.

14. Zpráva o činnosti kontrolního a finanč-
ního výboru za rok 2005.

15. Prodeje nemovitostí.
16. Odměny členům výborů zastupitelstva

obce Hukvaldy.
17. Rozpočet obce Hukvaldy na rok 2006.
18. Doplnění změny č. 4 územního plánu

obce Hukvaldy.
19. Návrh zadání změny č. 3 územního

plánu obce Hukvaldy.
10. Volba přísedících Okresního soudu ve

Frýdku–Místku.
11. Různé: — Zpráva o hospodaření

v obecním lese v roce 2005.
— Zpráva p. Mgr. Szkandery

o výkonu právních služeb
v obci Hukvaldy.

— Poděkování manželů Vyvi-
alových za poskytnutou fi-
nanční pomoc.

12. Diskuse 12:1:2



kvaldy pro požadavek p. Milana Konvičky,
Rychaltice 181 — zařazení pozemku ve zjed-
nodušené evidenci parc. č. 67/1 k. ú. Ry-
chaltice o výměře 5078 m2 do zóny umož-
ňující výstavbu rodinného domku. 15:0:0

16/246
— Zastupitelstvo obce Hukvaldy schva-

luje dle § 84 odst. 2 písm. b) zák. 128/2000
Sb; ve znění pozdějších předpisů a dle § 20
odst. 7 zák. č. 50/1976 Sb; o územním plá-
nování a stavebním řádu, ve znění pozděj-
ších předpisů, návrh zadání změny č. 3
územního plánu obce Hukvaldy a současně
upouští od zpracování konceptu změn č. 3
ÚP Hukvaldy.

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na
vědomí zprávu o veřejnoprávním projed-
nání návrhu zadání změny č. 3 územního
plánu obce Hukvaldy s dotčenými orgány
státní správy, ostatními orgány, orgány
územního plánování sousedních územních
obvodů, právnickými a fyzickými osobami
a občany a vyhodnocení všech stanovisek,
připomínek a podnětů.

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na
vědomí stanovisko nadřízeného orgánu
územního plánování ze dne 25. 1. 2006, sp.
zn. ÚPS/2408/2006/Sak, vydané dle § 20
odst. 6 zák. č. 50/1976 Sb; o územním plá-
nování a stavebním řádu, ve znění pozděj-
ších předpisů a dle § 11 odst. 3 vyhlášky č.
135/2001 Sb; o územně plánovacích pod-
kladech a územně plánovací dokumentaci,
ve znění vyhl. č. 5/2002 Sb; 14:0:1

16/247
Zastupitelstvo obce Hukvaldy volí příse-

dícími Okresního soudu ve Frýdku–
Místku p. Karlu Klečkovou, Hukvaldy, část
Dolní Sklenov 81 a p. Mgr. Šárku Polocho-
vou, Hukvaldy, část Rychaltice 16. 12:2:0

16/248
Zastupitelstvo obce Hukvaldy schvaluje

dodávání Hukvaldského občasníku zdarma
do domácností v obci Hukvaldy. 13:0:2

16/249
Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na vě-

domí zprávu p. Mgr. Szkandery o výkonu
právních služeb pro občany obce Hukvaldy
v roce 2005. 11:1:3
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16/ 238
Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na vě-

domí Zprávu o činnosti rady obce Hukval-
dy za období od 15. 11. 2005 do 15. 2. 2006.
12:1:2

16/239
Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na vě-

domí zprávu o činnosti obecního úřadu
Hukvaldy za rok 2005. 13:0:2

16/240
Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na vě-

domí zprávu o činnosti kontrolního a fi-
nančního výboru zastupitelstva obce Hu-
kvaldy za rok 2005. 13:0:2

16/241
Zastupitelstvo obce Hukvaldy pověřuje

starostu obce dalším jednáním s ing. Lubo-
mírem Drlíkem, Hukvaldy 156 ve věci
směny a prodeje pozemků 505/1 a 505/20
oba na k. ú. Sklenov. 14:0:1

16/242
Zastupitelstvo obce Hukvaldy neschvalu-

je záměr prodeje pozemků parc. č. 505/51
a 505/48 obě na k. ú. Sklenov, z důvodu dal-
šího využití pro uložení inženýrských sítí
a rozšíření místní komunikace. 14:0:0

16/243
Zastupitelstvo obce Hukvaldy schvaluje

vyplacení odměn členům výborů zastupi-
telstva obce Hukvaldy, kteří nejsou členy
zastupitelstva obce Hukvaldy — dle přilo-
ženého návrhu. 13:0:2

16/244
Zastupitelstvo obce Hukvaldy schvaluje

rozpočet obce Hukvaldy na rok 2006. 
Na straně příjmu 20 287,4 tis. Kč 
Na straně výdajů 26 014,4 tis. Kč
Financování
— zařazení přebytku
hospodaření z minulých let 5 867,0 tis. Kč
Splátka úvěru DPS 140,0 tis. Kč

(Dílčí hlasování o pozměňujících návr-
zích jednotlivých položek je obsaženo v zá-
pise z jednání zastupitelstva obce Hukval-
dy). 11:3:1

16/245
Zastupitelstvo obce Hukvaldy schvaluje

pořízení změny územního plánu obce Hu-
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16/250
Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na vě-

domí poděkování manželů Vyvialových,
Dolní Sklenov 76 za poskytnutou finanční
pomoc na otop. 12:0:2

Zastupitelstvo obce Hukvaldy projednalo
bez přijetí usnesení:

— Žádám o vyhodnocení nákladů na pro-
voz televize vzduchem a kabelové televize za
srovnatelné období např. 1 rok a zveřejnění
na dalším zastupitelstvu. 6:0:9

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na
vědomí zprávu místostarosty o hospodaře-
ní v obecním lese v roce 2005. 6:5:4

V Hukvaldech 15. 2. 2006
ing. Ladislav Foldyna Petr Sobotík
místostarosta starosta

Příprava projektů
a investiční činnost

V rámci grantového schématu „Jednotný
komunikační styl“ Obec Hukvaldy získala
v roce 2005 dotaci na akci „Propagace obce
Hukvaldy“. Celkové náklady na tento pro-
jekt činí 1 030 tis. Kč. Z toho jsou uznatelné
výdaje 1 mil. Kč a z toho je 90 % finančních
prostředků z Evropské unie a Moravskoslez-
ského kraje a 10 % tvoří obecní prostředky. 

V minulém roce se vyčerpalo celkem 209
867 Kč, a to na vybavení IC a zajištění jeho
provozu. V letošním roce se na tento pro-
jekt dočerpá částkou celkem 790 134 Kč. 

Od dubna r. 2005 vzniklo nové pracovní
místo pro pracovníka informačního centra,
byla vybavena kancelář novým nábytkem
a výpočetní technikou. V listopadu proběh-
lo poptávkové řízení na tisk nové informač-
ní brožury, vytvoření nové internetové
stránky a film o Hukvaldech. Pro každý jed-
notlivý úkol byly osloveny tři firmy. Dne 25.
11. 2005 hodnotící komise vybrala z nabí-
dek tři firmy, se kterými nyní spolupracuje
pracovnice IC paní Čajánková na jednotli-
vých úkolech spolu s poradcem a manaže-
rem tohoto projektu ing. Josefem Jalůvkou. 

Dne 29. listopadu 2005 proběhl plánova-
ný seminář v rodném domě L. Janáčka k to-
muto projektu za účasti realizačního týmu,
přizvaných partnerských organizací a zdej-
ších firem, které se podílejí na cestovním
ruchu na Hukvaldech. Zhruba každý měsíc
se uskuteční schůzka k projektu „Propaga-
ce obce Hukvaldy“, předmětem je koordi-
nace a vzájemná informovanost o postupu
při výrobě informační brožury, filmu a we-
bových stránek obce Hukvaldy včetně na-
vazujících úkolů a dohod. Způsob propaga-
ce EU jako zdroje financování — dle poža-
davků, zároveň je konzultován a vyjasněn
výklad grafického manuálu s Moravskoslez-
ským krajem. Akce probíhají dle harmono-
gramu, obec Hukvaldy předala propagační
materiály a pro prezentaci na veletrhu tu-
ristických možností Holiday World agentu-
ře Beskydy – Valašsko ještě předá materiály,
které má k dispozici.

Obec Hukvaldy společně s obcí Fryčovice
v rámci Sdružení měst a obcí podala
v lednu žádost na projekt „Zlepšení čištění
odpadních vod povodí Ondřejnice“ o dota-
ci z dotačního programu „Podpora přípravy
projektů v oblasti životního prostředí a ze-
mědělství“. Celková výše nákladů na pro-
jektovou dokumentaci činí 4 mil. Kč.
a z této sumy můžeme obdržet 75 % celko-
vých nákladů.

V rámci dotačního programu „Program
obnovy venkova“ obec požádala o dotaci na
realizaci propojovacího chodníku mezi láv-
kou pro pěší za školou Mládeži a odpočíva-
dlem u parkoviště pod kostelem v Rychalti-
cích, rekonstrukce chodníku u hasičské
zbrojnice v Rychalticích a přístupové chod-
níky k lávce pro pěší u p. Konečného v Ry-
chalticích a k lávce pro pěší ke koupališti
v Dolním Sklenově. Celková výše nákladů
u tohoto projektu činí 400 tis. Kč. z této
částky můžeme získat 50 % celkových ná-
kladů.

Ladislav Foldyna, místostarosta
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Počet obyvatel v obci Hukvaldy
k 31. 12. 2005

Celkem: 1905 (včetně 11 cizinců)

Děti do 15 let Muži Ženy
242 808 855

Počet obyvatel dle místních částí:

Místní část Děti do 15 let Muži Ženy Celkem
Hukvaldy 55 223 220 498
Horní Sklenov 28 87 87 202
Dolní Sklenov 48 206 243 497
Rychaltice 111 292 305 708

Počet obyvatel dle věkového složení (zde není zahrnuto 11 cizinců)

Věkové rozmezí Počet %
0—10 159 8,4
10—20 209 11,0
20—30 281 14,0
30—40 239 12,6
40—50 288 15,2
50—60 290 15,3
60—70 211 11,1
70—80 139 7,3
80—90 72 3,8
90 6 0,3
Celkem 1894

Cizinci — občané: Slovenska 6, Itálie 2, USA 1, Ruska 1, Polska 1
Počet narozených: 15 (8 chlapců, 7 dívek)
Počet zemřelých: 18 (11 žen, 7 mužů)
Počet přistěhovaných: 24
Počet odhlášených 31
V těchto počtech nejsou zahrnuti cizinci.
První občánek — Filipek — se narodil 15. ledna. Jako poslední nám do obce přibyli dva

chlapečkové — Oliver a Petr, a to 7. prosince.
Do manželství vstoupilo 21 našich spoluobčanů.

Marta Sobotíková
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Zeptali jsme se,
zjistili jsme…

Vytrvalé sněžení od konce předchozího
roku, které přešlo i do počátku letošního
roku, přineslo mnoho starostí. Především
o to, jak ty spousty sněhu odstranit ze silnic,
aby byly sjízdné. A také včas, protože každý
zrovna chtěl vyjet, nutně potřeboval někam
cestovat. No a to sebou pochopitelně nese
i potřebu financí, a to nemalých. Silnice se
musely rozhrnovat již v prosinci. Roční ná-
klady na zimní údržbu v roce 2005 byly
kolem 200 tisíc. Z letošního rozpočtu byly
v lednu uhraženy některé faktury z prosin-
ce, které naběhly v lednu, v celkové výši cca
80 tis. Kč. A nabíhaly nové, vždyť sněhu bylo
tolik, že musel být po vyhrnutí odvážen ná-
kladními auty. Takže z rozpočtu letošního
roku do 15. února bylo vyčerpáno 187 tis.
Kč. Dá se říci, že letošní zima nám řádně
provětrá obecní kasu. Mimochodem, víte,
jaké jsou ceny? Jedna motohodina vyhrno-
vání stojí 380 Kč. 

V loňském roce byla kolaudována jenom
jedna novostavba rodinného domu, a to čp.
150 v Dolním Sklenově, nad čp. 1. U sedmi
domů byla dokončena přestavba nebo mo-
dernizace. Za pozornost stojí číslo popisné
82 na Hukvaldech, které jejich majitelé zre-
konstruovali velmi pěkným způsobem.
Jedná se o dům, který byl postaven koncem
19. století ing. Václavem Sitebrem jako letní
sídlo. Mimo rodinné domky byly dokonče-
ny další stavby — vodovodní řad, přípojky
plynu nebo vody, reklamní zařízení, bazé-
ny. Zkolaudována byla pekárna paní Jaro-
ňové v bývalé prodejně masa na Hukval-
dech, bylo povoleno užívání stánku s ob-
čerstvením u opravny aut na hukvaldském
parkovišti. 

V obci je 537 domů, 59 z nich není využí-
váno k trvalému bydlení. Nejvíce neobydle-
ných chalup je v místní části Hukvaldy. Jsou
to některé domky na Podoboří. Po delší
době naopak slouží k trvalému bydlení čp.

Hukvaldy 76, známé jako Borečkovice,
které byly před nedávnem velmi pěkně
opraveny. 

Od nového roku došlo opět ke zvýšení
ceny za dodávku pitné vody pro zákazníky
Sveromoravských vodovodů a kanalizací
a. s., které dodávají vodu pro náš region.

Cena za 1 m3 vody včetně DPH činí 21,84
Kč. Oproti ceně v loňském roce je to navý-
šení o 1,41 Kč za kubík. Zvýšená byla sazba
i za stočné, to se nás zatím netýká. 

Již v loňském roce byla uzavřena smlouva
s firmou Šmíra Print, Ostrava o provozování
galerie v rodné škole Leoše Janáčka. Díky ní
se od pololetí loňského roku v galerii usku-
tečnilo několik výstav obrazů. Jejich verni-
sáže bývají velmi pěknou společenskou
událostí. Rada obce se rozhodla s uvedenou
firmou, která na Hukvaldech také provozu-
je minimuzeum cínu a prodejničku upo-
mínkových předmětů v bývalé Bačkorce,
uzavřít smlouvu i pro letošní rok.

V roce 2005 ubylo přestupků ve smyslu §
53 odst. 1 přestupkového zákona (200/1990
Sb. v platném znění). Obce projednávají
přestupky proti pořádku ve státní správě ve
věcech, které jsou jim svěřeny, přestupky
proti pořádku v územní samosprávě, pře-
stupky proti veřejnému pořádku, přestupky
proti majetku, jakož i přestupky proti ob-
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čanskému soužití, pokud nebyly spáchány
porušením zvláštních právních předpisů
o provozu na pozemních komunikacích,
a přestupky na úseku vyhledávání, ochrany,
využívání a dalšího rozvoje přírodních léči-
vých zdrojů, zdrojů přírodních minerálních
vod a lázeňských míst. Nepřísluší jim pro-
jednávání přestupků podle stavebního zá-
kona, které je vyhraženo stavebním úřa-
dům. V naší obci není zřízena přestupková
komise a přestupky na základě smlouvy
jsou projednávány Městským úřadem ve
Frýdku–Místku. Oproti 11 přestupkům v roce
2004 byly v roce 2005 pouze přestupky 4.

16. jednání zastupitelstva obce se mimo
jiné zabývalo projednáním a schválením
návrhu rozpočtu obce na rok 2006. Zjistili
jsme pro vás alespoň nejdůležitější údaje:

Celkové příjmy jsou rozpočtovány ve výši
20 287,4 tis. Kč. Z toho největší podíl mají
daňové příjmy, a to 13 178 tis. Kč. Z nedaňo-
vých příjmů by mělo do obecní pokladny
přibýt na poplatcích za kabelovou televizi
a internet 564 tis. Kč, 112 tis. jsou předpoklá-
dané příjmy za přípojky. Příjmy z nájmu ne-
bytových prostor jsou plánovány ve výši 380
tis. Kč, z nájmu parkoviště 200 tis. Kč, z bytů
v DPS včetně záloh na služby 740 tis. Kč.

Výdaje jsou plánovány ve výši 26 014 tis.
Kč, část z nich bude pokryta z přebytku
hospodaření loňského roku. Nejvíce financí
je plánováno na školství. Z celkové částky 5
710 tis. Kč představují náklady na provoz 2
710 tis. Kč, zbývající 3 000 tis. Kč je plánová-
no na rekonstrukci školní kuchyně (1.
etapu), aby vyhovovala parametrům stano-
veným EU. Další velkou položku — 4 335
tis. Kč — v rozpočtu představuje výstavba
chodníku. Na místní správu by mělo být vy-
naloženo 2 540 tis. Kč, náklady na místní
zastupitelstvo jsou rozpočtovány ve výši 1
494 tis. Kč. Na údržbu zeleně je plánováno
454 tis. Kč, na provoz DPS 597 tis. Kč, na po-
žární ochranu 237,5 tis. Kč. Náklady na pro-
voz kabelové televize a internetu jsou v roz-
počtu stanoveny ve výši téměř 1 mil. Kč, je
však třeba vzít v úvahu příjmy, které obec
získá od klientů kabelové televize a internetu. 

Redakce

Poskytování
právních služeb

Od března 2005 začala poskytovat Advo-
kátní kancelář Mgr. Pavel Szkandera, Na Po-
říčí 1199, Frýdek–Místek pro naše občany
bezplatnou právní poradnu, a to každé
sudé pondělí v budově obecního úřadu
v době od 15 do 17 hodin. O zhodnocení
této služby pro občany byl požádán pan
Mgr. Pavel Szkandera, který přípisem sdělil:

»Dotazy zasahují do všech právních od-
větví. Vzhledem k povinnosti zachovávat
mlčenlivost není možno dotazy konkretizo-
vat, oblasti práva, do kterých dotazy nejčas-
těji směřují, lze uvést v obecné rovině.

V prvé řadě se, nijak překvapivě, jedná
o sféru práva občanského a z něj zejména
o problematiku dědictví, tj. otázky kolem
právního nástupnictví, forem a obsahu zá-
věti, možnosti vydědění potomků etc., sou-
sedských vztahů, vypořádání společného
jmění manželů, vypořádání podílového
spoluvlastnictví, darovacích, kupních, ná-
jemních, jakož i dalších smluv, přičemž
v této oblasti začínají být fenoménem tzv.
spotřebitelské smlouvy, jejichž typickým
příkladem jsou smlouvy o koupi nejrůzněj-
ších předmětů na předváděcích akcích.
Jedná se přitom zejména o rady, jak jednot-
livý typ smlouvy řádně uzavřít, ale rovněž
nevýhodnou smlouvu zrušit (např. výpově-
dí, odstoupením od ní), což je většinou pří-
pad posledně uváděných smluv.

Úzce související oblast představuje ro-
dinné právo, pod které lze podřadit dotazy
občanů, jakým způsobem resp. jaké kroky
je nutno podniknout v případě, že hodlají
přistoupit k rozvodu manželství, či v přípa-
dě, že jeden z manželů, příp. bývalých man-
želů, přestal poskytovat výživu oprávněné
osobě. V této souvislosti pak občany obvy-
kle zajímá rovněž to, za jakých podmínek
může řádně nastoupit trestně právní odpo-
vědnost osoby, která zákonnou povinnost
vyživovat druhého porušuje.

V předchozím odstavci dotčena oblast
trestního práva není tou nejčastější, do níž
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dotazy občanů směřují, nicméně byly již
poskytnuty rady, jak má člověk postupovat,
bylo-li proti jeho osobě, coby obviněnému
zahájeno trestní stíhání, jaká má práva a co
může činit v rámci své obhajoby.

Podnikatelské subjekty se především do-
tazují na otázky kolem zakládání obchod-
ních společností a jejich zápisu do obchod-
ního rejstříku, zvláště po změnách, jimiž
právní úprava zápisu nyní prošla, ovšem
coby zaměstnavatele je zajímá rovněž, jaká
práva a povinnosti pro ně z titulu této pozi-
ce v konkrétních pracovně právních vzta-
zích vyplývají. Tomu pak korespondují do-
tazy z tzv. druhé strany, tj. ze strany zaměst-
nanců, a to ohledně podmínek rozvázání
pracovního poměru, proplácení přesčaso-
vých hodin, souladu nařizovaného výkonu
práce s pracovní dobou, etc.

Účelem této zprávy jistě nemá být obsa-
žení, byť v obecné poloze, každého vznese-
ného dotazu, ostatně to ani při jejich počtu

není možné, a tak jen pro ilustraci je možno
shora uvedené doplnit tím, že mimo další-
ho byly poskytnuty rady, jak postupovat při
podání žaloby na vyklizení nemovitosti, se-
psání návrhu na vydání platebního rozka-
zu, jakož i směnečného platebního rozka-
zu, jak sepsat smlouvu o zřízení věcného
břemene či jakým způsobem uplatnit
nárok na náhradu škody.

Lze uzavřít, že při počtu minimálně osmi
lidí, kteří v průměru každého bezplatného
poskytování právních služeb navštíví, se
jedná o službu obce občanů, která je hod-
nocena ze strany občanů velice kladně
a s povděkem kvitují, že dostanou profesio-
nální právní rady bezplatně a nemusí z to-
hoto důvodu cestovat do města. V někte-
rých případech, kdy je zájem občanů
o právní rady enormně zvýšený poskytuje
advokátní kancelář Mgr. Pavel Szkandera
právní služby i po uplynutí stanoveného ča-
sového rozmezí.«

Zpráva o trestné
činnosti

V průběhu roku 2005 šetřilo obvodní od-
dělení Policie ČR v Brušperku na katastru
obce Hukvaldy celkově 17 trestných činů,
což je nárůst oproti roku 2004 o dva trestné
činy. Z tohoto počtu bylo 12 trestných činů
majetkových, kde se jednalo v 11 případech
o krádeže, převážně věcí ze zaparkovaných
motorových vozidel, a v 1 případě se jedna-
lo o požár. U 3 trestných činů šlo o výtržnic-
tví, 1 trestný čin byl šetřen jako maření vý-
konu úředního rozhodnutí a v 1 případě se
jednalo o podezření úmrtí. Z uvedeného
počtu 17 trestných činů bylo 10 odloženo
podle ustanovení § 159 a odst. 4 trestního
řádu, jelikož nebyl zjištěn pachatel skutku.
U 7 trestných činů byli zjištěni pachatelé,
kdy 5 skutků bylo předáno službě kriminál-
ní policie a vyšetřování okresního ředitel-
ství Policie ČR ve Frýdku–Místku do vyšet-
řování a 2 skutky byly předány Okresnímu
státnímu zastupitelství ve Frýdku–Místku,

kdy byl státním zástupcem podán návrh na
potrestání; jednalo se o tzv. zkrácené pří-
pravné řízení.

V části Hukvaldy bylo šetřeno 9 trestných
činů, v části Rychaltice 7, v části Dolní Skle-
nov 1 trestný čin. V části Horní Sklenov
nebyl šetřen žádný trestný čin.

V roce 2005 bylo na katastru obce Hukval-
dy obvodním oddělením Policie ČR v Bruš-
perku šetřeno také 16 přestupků, což je proti
roku 2004 pokles o 14 přestupků. Nejvíce
přestupků bylo majetkových, a to 12. Další 4
byly proti občanskému soužití. Z celkového
počtu přestupků jich bylo 5 oznámeno
k projednání Městskému úřadu ve Frýd-
ku–Místku — u těch byl zjištěn pachatel.
Zbývajících 11 bylo odloženo, neboť zde pa-
chatel zjištěn nebyl.

Z výše uvedeného tedy vyplývá, že na
úrovni trestných činů i přestupků převažují
majetkové delikty, a to krádeže. Převážně se
jedná o krádeže věcí ze zaparkovaných vo-
zidel a v neposlední řadě o krádeže věcí ve
volném terénu. Tímto bychom chtěli apelo-
vat na občany, aby neponechávali své věci,
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často nemalé hodnoty, viditelně kabinách
vozidel, čímž lákají pachatele této trestné
činnosti. Též se stává, že občané po zapar-
kování svého vozidla, ať již na parkovišti
nebo u svých rodinných domů, přemístí
věci z kabiny do zavazadlového prostoru.
To mohou pachatelé pozorovat a po odcho-
du osádky vozidla toho v nejednom přípa-
dě využijí. V nemalém počtu se předmětem
zájmu pachatelů stávají autorádia. I přesto,
že mnohá z nich již mají odnímatelný čelní
ovládací panel, který má sloužit k jejich za-
bezpečení, tento mnozí ponechají po opuš-
tění vozidla na svém místě v autorádiu, pří-
padně jej jen „uschovají“ někde ve vozidle.
Pachatelé při krádeži u mnoha případů vo-
zidlo prohledají a nakonec odcizí autorádio
i čelní panel. U krádeže věcí ve volném te-
rénu je třeba uvést, že pachatelé si tyto
v denní době nejprve tak zvaně vytipují
a pak je zpravidla v noci odcizí. Zde se
jedná převážně o různé zahradní náčiní,
stavební materiál, zejména z kovu, na za-
hradách u rodinných domů.

Závěrem je nutno říci, že cílem výše uve-
dených řádků není zprostit policii zodpo-
vědnosti za jeden z jejich základních úkolů
— ochrany majetku občanů. Mají však zdů-
raznit podíl každého z nás na tom, aby si
svůj majetek v maximální míře chránil, a to
svým zodpovědným přístupem.

prap. Radim Klein,
policejní inspektor PČR, obv. odd. Brušperk

Poděkování
Český červený kříž, oblastní spolek Ostra-

va zaslal na náš obecní úřad zprávu o udě-
lení Zlaté Janského plakety za II. pololetí
2005, kterou uděluje ČČK za 40 bezpříspěv-
kových odběrů, paní ZDEŇCE ŠTOLFOVÉ
z Dolního Sklenova 8. Starosta pan Petr So-
botík paní Štolfové za její příkladnou
pomoc všem, kteří darovanou krev potře-
bují k navrácení svého zdraví, poděkoval
jménem svým i jménem Rady obce dopi-
sem. Redakce tuto zprávu rada zveřejňuje
a k poděkování se připojuje.

Redakce

Zápis do 1. ročníku ZŠ 
Ve středu 1. 2. 2006 se konal zápis žáků do

1. ročníku základní školy. K zápisu se dosta-
vilo 12 dětí i s rodiči. Dospělí byli požádáni,
aby vyplnili zápisní lístek a děti měly samo-
statně, bez kontroly rodičů, vypracovat
vlastní dotazník a přimalovat postavu ma-
minky. Po splnění první části následovaly
děti paní učitelku do vedlejší třídy, kde na
ně čekalo několik úkolů. 

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll

Zápis do 1. ročníku vždy prověří schop-
nosti a dovednosti dětí, jejich zralost a při-
pravenost na zátěž, která je v prvním roce
výuky čeká. Důležité je nejen , aby dítě ro-
zumělo mluvené řeči a zadaným úkolům,
číselnému pojmu, ale také zvládalo grafický
projev podle daných norem, bez obtíží na-
vazovalo kontakt s cizí osobou. Určující je
také dodržování pravidel chování, podříze-
ní se pokynům dospělých, chápání nutnos-
ti řádů a pravidel.

Přestože se klade velký důraz na výběr
dobře připravených a zralých dětí do první
třídy, vstup do školy znamená pro většinu
značnou zátěž. Velký počet dětí vykazuje po
delší či kratší dobu různě intenzivní a roz-
ličně projevované známky nepřizpůsobení.
Na ty může rodiče upozornit vyučující,
a pokud tyto projevy přetrvávají po několik
měsíců, je vhodné vyhledat odbornou
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pomoc — výchovného poradce, psychologa
pedagogicko-psychologické poradny.

Rodiče nastávajících prvňáčků byli infor-
mováni o kritériích připravenosti, upozor-
něni na procvičení znalostí, které ještě děti
nezvládli, jak postupovat v nadcházejícím
půl roce, aby se připravenost dětí zvýšila.

Mgr. Kateřina Větřilová 

Základní škola
a Mateřské škola
Leoše Janáčka
Hukvaldy

1. února se konal zápis do prvního roční-
ku základní školy a dětí do mateřské školy.
Věkovou hranici pro nástup do první třídy
mělo 15 dětí. K docházce je zapsáno 12 dětí.
Rodiče od tří dětí budou žádat dle zákona č.
561/2004 Sb., § 37 o odklad školní docházky.

Z devátého ročníku odejde 24 žáků. Tato
skutečnost představuje, že škola bude mít
minimálně o 12 dětí méně než v letošním
školním roce (k poklesu může ještě dojít,
pokud budou přihlášení žáci přijati na více-
letá gymnázia). Budeme, stejně jako pro le-
tošní školní rok 2005/2006, žádat zřizovate-
le — Obec Hukvaldy — o výjimku z počtu
žáků dle § 23 zákona č. 561/2004 Sb. 

„Ministerstvo stanoví prováděcím práv-
ním předpisem nejnižší počet dětí, žáků
a studentů v jednotlivých druzích škol, nej-
nižší a nejvyšší počet dětí, žáků a studentů
ve třídě, studijní skupině a oddělení. Zřizo-
vatel školy může povolit výjimku do 4 dětí,
žáků a studentů z počtu stanoveného pro-
váděcím právním předpisem a do 20 %
z počtu stanoveného v § 14 odst. 2 a 3 a § 47
odst. 1, a to za předpokladu, že v případě
nižšího počtu uhradí zvýšené výdaje na
vzdělávací činnost školy.“ Zvýšené náklady
představují i úhradu mzdových nákladů dle
platných předpisů. V letošním školním roce
obec hradila 0,5 úvazku uklízečky. 

Tato situace potrvá ještě tak 2—3 roky,
pak by mělo dojít k postupnému zvyšování
počtu žáků. Pro školní rok 2006/2007 již do-
chází ke zvýšení počtu zapsaných dětí do
mateřské školy.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Hodnocení prospěchu a chování
za 1. pololetí šk. r. 2005/2006
Klasifikace:
Průměr školy: 1,60
Nejlepší průměr: 1. ročník 1,08
Nejhorší průměr: 5. ročník 1,74
Zameškané hodiny — průměr na jednoho žáka: 41 
Neomluvené: 0
Nejmenší počet zameškaných hodin: 1. ročník průměr: 17
Největší počet zameškaných hodin: 5. ročník průměr: 52 
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Výsledky klasifikace: počty žáků

Třída samé jedničky vyznamenání dostateční nedostateční
1. 14 4 0 0
2. 7 7 0 0
3. 7 10 0 0
4. 6 2 0 0
5. 0 4 2 0
6. 0 6 0 0
7. 1 6 1 0
8. 1 3 9 0
9. 0 8 4 0

Celkem 36 50 16 0

Chování: počty žáků

Třída pochvala napomenutí důtka pochvala ŘŠ důtka ŘŠ snížený 
TU TU TU stupeň

1. 0 0 0 0 0 0
2. 0 0 0 0 0 0
3. 6 4 0 0 0 0
4. 0 0 0 0 0 0
5. 0 0 0 0 0 0
6. 0 0 0 0 0 0
7. 0 0 0 0 0 0
8. 0 0 0 0 0 0
9. 0 0 0 0 0 0

Celkem 6 4 0 0 0 0

Zapojení dětí do mimoškolní činnosti:

Nepovinný předm. Počet žáků 1. st. 2. st. Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st.
Náboženství 25 18 7 Florbal 34 19 15
Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st. Lašánek 33 30 3
Metoda dobr. startu 28 28 0 Mažoretky 24 17 7
Informatika 22 18 4 Angličtina 17 17 0
Tenis 15 7 8 Šachy 15 13 2
Šikovné ruce 11 11 0 Gymnastika 9 9 0
Zdravotník 7 0 7 Volejbal 6 4 2
Basketbal 5 0 5 Modelář 5 2 3
Dechovka 1 0 1

Akce tříd v rámci vyučování nebo v době mimo vyučování:
Přespolní běh, lampiónový průvod, požární poplach — chování v mimořádných situa-

cích, koncert BONI PUERI, zimní olympijský den, návštěva Úřadu práce — 8. roč., lyžař-
ský výcvik žáků 6. a 7. ročníku, loutkové divadelní představení, kouzelník, Mikulášská dis-
kotéka, Vánoční akademie, vystoupení mažoretek na Mysliveckém plese a plese ODS, Eko-
logický den — 4. roč. apod. 

V Hukvaldech, dne 14. 2. 2006
Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy
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Karneval dětí
na Hukvaldech

Jako každý rok, tak i letos se uskutečnil
tradiční dětský karneval, tentokrát na téma
„Princezny a princové ze starého hradu“.

V sobotu 28. ledna 2006 bylo od jedné ho-
diny ve víceúčelovém sále rušno. Začali při-
cházet rodiče s dětmi, začaly se objevovat
první masky. Karneval již několik let pořá-
dáme se základní školou, proto se účastnily
i děti z prvního stupně. Přišla i spoustu děti
„cizích“, to je dětí, které nenavštěvují ani
základní školu ani mateřskou školu, ale na
Hukvaldech se jim líbí nebo mají k naší obci
přátelský vztah.

Výběr masek byl opravdu pestrý. Kromě
princezen, princů jsme mohli vidět loupež-
níky, piráty, Zorra, různá zvířátka a mnoho
dalších. Celým karnevalem děti provázel
moderátor a „vrchní princ“ pan Aleš Klačer.
Pořádal pro děti soutěže, rozhovory a roz-
dal spoustu sladkých odměn. Také zaměst-
nanci mateřské školy a členové výboru
SRPŠ byli v maskách.

Děti si zasoutěžily, zatančily a v pět hodin
odpoledne se začaly rozcházet. Spokojené
a usměvavé tváře svědčily o tom, že se jim
na karnevalu líbilo.

Děti žily karnevalovým veselím již celý
týden před konečnou akcí. V mateřské
škole jsme měli na ten týden zařazené pod-
téma „Děti se radují — karneval“. Děti si
samy vyrobily svou papírovou masku, ze
starých sukní, záclon a šatů si vytvořily pře-
vleky a „školkový karneval“ mohl začít. Děti
si také zasoutěžily a připravily si taneční
kroky. Takže karneval ve víceúčelovém sále
byl jen vyvrcholením týdenní přípravy.

Věřím, že se za rok opět setkáme na TRA-
DIČNÍM HUKVALDSKÉM KARNEVALE.

PaedDr. Vladimíra Nevludová
vedoucí učitelka MŠ

Lyžařský kurz 2006
Lyžařský výcvik se konal od 8. do 15.

ledna v Horní Bečvě. Velmi nás potěšilo, že
nám pan Liner vyvezl zavazadla a lyže na
chatu Brian. Prostředí chaty bylo čisté
a útulné. Budíček instruktoři stanovili na
7.30. Snídaně, obědy a večeře pro nás při-
pravovali v nedaleké restauraci pod chatou.
Strava nám velmi chutnala. Každé dopoled-
ne a odpoledne probíhal lyžařský výcvik na
nedalekých sjezdovkách Rališka a Solisko.
Podmínky pro lyžování byly vynikající
a dobře jsme si je užili. Učitelé hlasitým

Zvláštností letošního karnevalu byla bo-
hatá tombola, která byla určena na rodičov-
ský ples. Protože se ples nekonal, čekalo nás
překvapení, a při losování opravdu hodnot-
ných cen pak také chvilka hráčské vášně. 
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projevem usměrňovali náš styl jízdy. Po ve-
čeři se hrály společenské hry, které si při-
pravila služba dne. Večer jsme zakončili
programem na další den a večerkou, která
byla stanovena na 21.30. V poslední den po-
bytu se konal závod ve slalomu a večer kar-
neval. Po karnevalu následovalo vyhodno-
cení kurzu a my jsme obdrželi sladké od-
měny. Autobus na nás čekal v neděli dole na
parkovišti a tentokrát jsme si nesli zavaza-

dla a lyže sami. Hory jsme si pořádně užili
a moc se nám tam líbilo, ale všude dobře,
doma nejlépe.

Žáci 6. třídy.

Ohlédnutí za
Vánočním koncertem

27. 12. 2005 se konal Vánoční koncert.
Účinkovali: Petr Strakoš — varhany, náš bý-
valý žák Aleš Písařovic — housle a Irena
Magnusková — zpěv. Na programu byly
skladby J. S. Bacha, J. A. Seelinga, W. A. Mo-
zarta, M. Regera a dalších.

Výtěžek z dobrovolného vstupného 4 447
Kč věnovali umělci na činnost dětského
folklorního souboru Lašánek. Děvčata
budou mít nové sukně. 

V této vánoční době si našlo překvapivě
velké množství posluchačů čas na opravdu
krásný kulturní zážitek. Obdivem k hudeb-
níkům nešetřil ani významný host, místop-
ředseda celostátního výboru KDU ČSL
a náměstek hejtmana Moravskoslezského
kraje, Pavol Lukša.

Mgr. Alena Lévová

Akce ve společenském sále Základní školy
Leoše Janáčka Hukvaldy v roce 2005

8. 1. 2005 Ples TJ Sokol Hukvaldy — fotbalisté
14. 1. 2005 Myslivecký ples
15. 1. 2005 Karneval mateřské školy a žáků 1. st. ZŠ
21. 1. 2005 Ples ODS
28. 1. 2005 Karneval žáků 2. stupně ZŠ
29. 1. 2005 Školní ples

5. 2. 2005 Hasiči Rychaltice — Pochovávání basy
12. 2. 2005 Ples TJ Sokol Hukvaldy
19. 2. 2005 Ples hasičů Hukvaldy
24. 2. 2005 Zasedání obecního zastupitelstva
26. 2. 2005 Námořnický ples

9. 4. 2005 110. výročí SDH Rychaltice
16. 4. 2005 Turistický večírek
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23. 4. 2005 Divadelní představení amatérského divadla ze Závišic
30. 4. 2005 Oblastní sněm ODS
31. 4. 2005 Koncert Františka Nedvěda

5. 5. 2005 Přednáška o osvobozování Hukvald a okolí pro žáky školy
19. 5. 2005 Zasedání obecního zastupitelstva

3. 6. 2005 Diskotéka pro žáky školy
15. 6. 2005 Divadelní představení pro děti z mateřské školy a žáky 1. stupně ZŠ
22. 6. 2005 Divadelní představení pro žáky 2. stupně ZŠ — Husitství 

6. 7. 2005 Koncert DAMA DAMA v rámci MHF Janáčkovy Hukvaldy
9. 7. 2005 Koncert Jazz na hradě Hukvaldy v rámci MHF JH — přesunut

z důvodu nepříznivého počasí
19. 7. 2005 Krajský úřad Moravskoslezského kraje — projednávání kravína

v Rychalticích
6. 8. 2005 Koncert Pavla Šporcla v rámci MHF Janáčkovy Hukvaldy

12. 8. 2005 Koncert Zápisník zmizelého v rámci MHF Janáčkovy Hukvaldy
18. 8. 2005 Zasedání obecního zastupitelstva
24. 9. 2005 Svatba

27. 10. 2005 Lampiónový průvod s ukončením v sále
8. 10. 2005 Oblastní sněm ODS

11. 11.—13. 11. 2005 Skautský seminář
15. 11. 2005 Zasedání obecního zastupitelstva
17. 11. 2005 Koncert M. Kasíka — poděkování sponzorům za finanční

prostředky k zakoupení koncertního křídla
29. 11. 2005 Divadelní představení pro žáky školy

3. 12. 2005 Mikulášský večírek — TJ Sokol Hukvaldy ASPV
9. 12. 2005 Mikulášská besídka pro žáky školy

17. 12. 2005 Akce soukromé firmy s vystoupením Františka Nedvěda
21. 12. 2005 Vánoční akademie. Vystoupení pěveckého sboru Církevní střední

školy Odry
27. 12. 2005 Vánoční koncert

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Na Hukvaldech
se představili korejští
umělci 

(Koncert k 5. výročí otevření víceúčelové-
ho sálu očima dvou studentek)

Dne 6. 2. 2006 u příležitosti 5. výročí otev-
ření společenského sálu ZŠ L. J. se nám
představili nejlepší korejští dirigenti a in-
strumentalisté, kteří byli účastníky meziná-
rodních interpretačních kurzů Institutu pro
umělecká studia Ostravské univerzity. Tyto

umělce doprovázela Komorní filharmonie
Ostrava. Celým večerem nás provázel pan
Pavel Handl. Důležité je zmínit, že pedago-
gické vedení dirigentských kurzů vedl doc.
Rostislav Hališka z Janáčkovy akademie
muzických umění v Brně. 

Koncert začal v duchu Itálie, a to přede-
hrou Italka v Alžíru od G. Rossiniho. Poté
pokračovala dívka hrou na violoncello
a ještě mladší dívenka s houslemi. Po pře-
stávce koncert opět začal předehrou, ale
tentokráte od Ludwiga van Beethovena —
Prométheus. V této druhé části byl jen
jeden sólista, a to na trombón. Během celé-
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ho koncertu se u taktovky vystřídalo celkem
pět dirigentů. 

Na závěr bych chtěla jen říci, že koncert
na mě působil velice dobrým dojmem
a doufám, že takových koncertů a poslu-
chačů bude víc.

Bohumila Pěluchová, posluchačka 2. r.
Janáčkovy konzervatoře Ostrava

K pátému výročí otevření společenského
sálu ZŠ L. Janáčka byl 6.února 2006 uspořá-
dán koncert Komorní filharmonie Ostrava.
Koncert se konal v rámci mezinárodních in-
terpretačních kurzů, které pořádá Institut
pro umělecká studia Ostravské univerzity.
Dirigentské kurzy vedl doc. Rostislav Hališ-
ka. Programem provázel Pavel Handl.

Mezi účinkujícími nebyli jen čeští umělci,
ale také umělci z Korejské republiky. Ti se
představili jako dirigenti a sólisté. Pro pře-
kvapení pořadatelů nebylo korejských
účinkujících jen 12, ale rovnou celý auto-

bus. Líbila se jim nejen Základní škola, kte-
rou si se zájmem prohlíželi, ale také se zají-
mali o náš kraj a o kulturní dění v obci. Pro-
gram byl velice pestrý, zazněly skladby
nejen L. Janáčka, ale také A. Dvořáka, J. S.
Bacha, L. van Beethovena a dalších. Kon-
cert trval 2 hodiny a věřte mi, že bylo co po-
slouchat! Nejvíce se mi líbila skladba J. Da-
vida Koncert pro trombón a orchestr pod
taktovkou Youna Sunjunga, jako sólista se
představil Kim Unseong. Jeho vystoupení
bylo jedinečné. Jako sólistky se dále před-
stavila korejská děvčata Na Seri - violoncel-
lo, Lee Dakyeong — housle. Na závěr zazně-
la skladba Antonína Dvořáka Slovanský
tanec č. 8 pod vedením Kima Unseonga. 

Vstupné na koncert bylo dobrovolné,
takže bylo velice smutné, že diváků bylo
málem méně než účinkujících. Za podobný
koncert v Praze nebo v kterémkoli jiném
velkém městě by návštěvníci zaplatili vyso-
ké vstupné.

Svatava Lévová

Z obecní knihovny
V roce 2005 bylo registrováno 231 čtenářů, z toho mládeže do 15 let 89.
Knihovnu navštívilo 2073 čtenářů. 

Výpůjčky: celkem nauč. dosp. krásná nauč. děti krásná periodika
i s periodiky dospělí i s periodiky děti celkem

9 308 2 360 5 456 310 1 182 2 774 

Počet vzdělávacích a výchovných akcí — 11
28. 1. Setkání knihovnic — práce s počítačovým program Clavius ve Frýdku–Místku,

účast paní Klečková — předání zkušeností paní Hrabovské.
16. 2. Hukvaldský občasník — informace o činnosti knihovny v roce 2004.
3. 3. Beseda s dětmi MŠ — exkurze v knihovně.
17. 3. Březen — měsíc knihy — beseda s pozornými čtenáři z řad dospělých a mládeže —

vyhodnocení „Čtenář roku 2004“. Vyhodnoceno bylo 15 čtenářů, z toho 4 děti do
15 let. Při vyhodnocování byly brány v úvahu výpůjčky týkající se krásné literatury.
Jako odměna byla čtenářům věnována kniha.

1. 4. „Noc s Andersenem“ — účast 35 dětí — knihovna ve spolupráci se ZŠ Hukvaldy.
21. 4. Seminář knihovníků Sdružení Povodí Ondřejnice v knihovně na Hukvaldech.
12. 5. Hukvaldský občasník — informace o nově zakoupených knihách — p. Fojtíková.
26. 5. Exkurze žáků 1. ročníku — beseda, čtení pohádky.
6. 10. Exkurze dětí MŠ Hukvaldy — beseda.
12. 10. Hukvaldský občasník — informace o nových knihách.



Náklady na pořízení knihovního fondu:
— knihy 20 289 Kč
— časopisy 6 926 Kč
— úhrnem 27 215 Kč

Celkový počet knižních svazků 8 993.
K 31. 12. 2005 bylo vyřazeno 182 ks knih z důvodu zastaralosti a poškození.
Internet využilo 74 návštěvníků v 74 návštěvách. Evidence návštěv o využití internetu je

přehledně vedena a uzavírána jednou měsíčně.
Finanční úhrada internetu činila 1 509 Kč
Registrační poplatek 8 000 Kč
Úhrnem příjem 9 509 Kč

Svatava Hrabovská, knihovnice

Děti zpěvem
oslavovaly narození
Ježíše Krista

Účastníci bohoslužby o svátku sv. Štěpá-
na v kostele na Hukvaldech si určitě zapa-
matovali krásně zpívající děti. Koncert
koled se tak povedl, že později je děti se
předvedly i v rychaltickém kostele. Napadlo
nás, že to nemůžeme nechat jen tak,
a proto jsme pozvali děti na „hudební“
výlet do Spalova. Zpěváci strávili na faře
v Spalově krásný víkend. Nacvičili hodně
písniček, a doufám, že už je brzy uslyšíme. 

P. Dariusz Jedrzejski 
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Netradiční vánoční
výzdoba v kostele

Vánoční svátky chceme prožít krásně.
Proto se snažíme vyzdobit okolí, nejen
domov ale i zahradu, pracoviště. K tomu
nám určitě pomáhají vánoční ozdoby, svíč-
ky, žárovičky, barevné řetězy. Také do koste-
la dáváme nejen Betlem ale i nazdobené
stromky. V tomto roce vánoční výzdobu na
stromky v kostele sv. Mikuláše v Rychalti-
cích připravily děti Základní Školy Leoše Ja-
náčka, ozdoby vyrobily. Navíc dětí přišly do
kostela v doprovodu učitelky a stromky
osobně vyzdobily 

Chtěl bych touto cestou všem dětem, uči-
telkám a vedení školy poděkovat za krásně
vyzdobený kostel a také ochotu zapojit děti
do této práce.

P. Dariusz Jedrzejski

Tříkrálová sbírka
Milí spoluobčané,
jménem farní Charity Hukvaldy vám chci

touto cestou co nejsrdečněji poděkovat za
vaši štědrost při Tříkrálové sbírce.

Jsem hrdá na to, že bydlím ve společen-
ství lidí, kterým není lhostejný osud osob



postižených chudobou a nemocí. Vaše
štědrost a krásná přijetí jsou toho důkazem.
Vybralo se celkem přes 44 tisíc Kč. Jak
budou využity?

Zhruba třetina peněz jde na centrální or-
gány Charity. Ze zbývajících peněz bude
část použita na dlouhodobý projekt „Adop-
ce na dálku“. Od loňského roku financuje-
me projekt „Pro důstojný život", což je fi-
nanční podpora starých a nemocných lidí
s minimálními příjmy. Ostatní peníze věnu-
jeme na likvidaci lepry, „Světlo pro nevido-
mé“, pomoc lidem postiženým přírodní ka-
tastrofou, Adventní koncerty atd.

Ještě jednou vám za Charitu i za všechny
obdarované děkuji a už se těším na naše
příští setkání.

Agáta Krpcová

Z historie Rychaltic
Rychaltická fara

V 80. letech 16. století byly Rychaltice
očištěny od nekatolíků. Farnímu úřadu ry-
chaltickému byly vytýčeny nové, přiroze-
nější hranice. V té době byly připojeny
k rychaltické faře Kozlovice, Myslík a Lhot-
ka.Tehdejší biskup Stanislav Prusinovský
z Prusinova dal zbořit starou polorozpad-
lou faru a nechal vystavět novou přízemní
budovu s hospodářskými stavbami a se za-
hradou, přes kterou tekl potůček. Biskup
také přislíbil, že na faru pošle kněze. O ge-
nerální vizitaci v roce 1582 tady ještě kněz
nebyl a do Rychaltic docházel stařičký farář
Martin Tkáč ze Staříče. Prvním farářem,
kterého známe z historie Rychaltic jmé-
nem, byl Stanislav Stradomský. Uvádí se
v roce 1583, nějaký čas docházel do Staříče.
Od té doby byla fara v Rychalticích po čtyři
staletí obsazena. 

Rychaltický farář z konce 16. století byl
povinen sloužit mši svatou první neděli
v Rychalticích, druhou v Kozlovicích a třetí
na hradě. Tak tomu zůstalo až do roku 1785.
Odměnou za tyto služby mu byli přiděleni 4
zahradníci (menší sedláci) z Rychaltic a ze
Sklenova, 4 z Kozlovic, Lhotky a Myslíka
a jeden sedlák z Kozlovic jako kostelní hos-
podář. Tito mimo služby v kostele také fará-
ři obdělávali pole, která k faře patřila, vozili
jej k bohoslužbám, dováželi dříví na otop
atd. Později však vrchnost ponechala pouze
tři a ostatní museli robotovat na panském.
K výnosům z polí a štoly (poplatky za cír-
kevní úkony – křty, sňatky, pohřby) dostával
farář tak zvané desátky, dary a koledu. Z hu-
kvaldského zámku měl příděl plátna, dříví
na otop, fůru sena ročně, 7 měřic pšenice
a 9 měřic ovsa.

V historii je zaznamenáno, že v době tři-
cetileté války se na rychaltickou faru před
Švédy uchýlil šternberský probošt Alexan-
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der Ginann a rychaltickou faru spravoval
i po smrti Stanislava Viktorina, který mu
jako tehdejší farář poskytl azyl. 

Ještě kolem roku 1769 dostával farář „no-
mine koledae“ od rychaltických a sklenov-
ských sedláků po 17 krejcarech, od zahrad-
níků po 9, od pasekářů po 6, od domkářů
po 3 krejcarech. Z Kozlovic dostával od fojtů
po 17 krejcarech, od sedláků po 9, od dom-
kářů 10,5 krejcarech. Peníze vybírali fojtové
a odváděli na faru – ročně to bylo 24 zla-
tých. 

Když císař Josef II. zrušil řád Jezuitů
a také mnohé kláštery, ze zabaveného ma-
jetku zřizoval menší fary. Tak se stalo, že
roku 1784 byla zřízena fara v Kozlovicích
a o rok později byl ke Kozlovicím přifařen
Myslík. Rychaltický farář přestal dojížděti
na Hukvaldy, jeho povinnosti měl převzít
zámecký kaplan, to však konzistoř zamítla.
Později rozhodla o poměru kaplana zámec-
kého k rychaltickému faráři a pořad služeb
božích. 

Od Josefínské doby do zrušení roboty
(1848) se na rychaltické faře vystřídalo 6 fa-
rářů. Rychaltická fara byla, byť s malými
přestávkami, obsazena až do 90. let minulé-
ho století. Mnozí kněží se v minulosti velmi
významným způsobem zapsali do historie
obce. Podíleli se na jejím rozvoji, na veřej-
ném životě. Například P. Tomáš Kubíček,
který pobýval na rychaltické faře počátkem
20. století, pomáhal sedlákům při uskuteč-
nění meliorací. Za jeho působení byl dů-
kladně opraven kostel — plechem byla po-
bita báň věže, pořízeny nové varhany,
z darů dobrodinců byla nově zasklena
okna. V jeho započatém díle pokračoval P.
Rudolf Nečesaný. Dal vymalovat kostel, po-
zlatit oltář i sochy, položit novou dlažbu
a pořídil nové lavice. V roce 1927 byl kostel
elektrifikován. Rok před tím byly instalová-
ny dva nové zvony, které darovala rodina
Jungova. 

Již arcibiskup kardinál Bedřich Fürsten-
berk nabízel postavení nové budovy fary.
Nedošlo k tomu. Stav farní budovy byl tak
neutěšený, že v roce 1935 byla připravována
stavba fary nové. Řešilo se především umís-
tění záchodu, koupelny, přísun vody pomo-
cí vodovodu. Stavbu vedl ve své režii kostel-

ní výbor. Mimo záchodu a koupelny byla
vyměněna některá okna, položena podlaha
v kuchyni i kanceláři, přestavěna byla
kamna i sporák . Náklady na přestavbu fary
činily 18 645 Kč, kolaudace byla provedena
v říjnu 1935. Po dobu oprav bydlel tehdejší
farář P. Kryštof v zámku na Hukvaldech. 

(zpracováno podle rukopisu pana Aloise
Tomančáka).

Karla Klečková

Něco o životě a práci
Klubu seniorů
na Hukvaldech
v roce 2005

Za uplynulý rok 2005 se v naší klubovně
i mimo ni událo mnoho významných akcí,
setkání, které připravili členové výboru
a ostatní ochotní členové.

Mezi oblíbené a hodně navštěvované
akce patřily přednášky — zdravotní, o vý-
znamných událostech a historii naší repub-
liky. Také zájezdy s poznáváním Beskyd
i nejbližšího okolí. Vycházky byly rovněž za-
měřeny na významná místa v naší obci. Ne-
zapomínali jsme ani na návštěvy starších
členů, kteří pro svůj věk a nemoci nemohou
do klubu docházet. Připravili jsme různé
kulturní programy a účastnili se koncertů,
výstav i přednášek pořádaných obcí. Nav-
štívili jsme 3 divadelní představení v Národ-
ním divadle moravskoslezském v Ostravě.
Pečováno bylo i o pěkné prostředí v klubov-
ně i před budovou.

Velmi nás také potěšily pěkné obrázky
z výletů, zájezdů i vycházek.

Že mezi námi je většina ochotných a obě-
tavých členů, je pravda, ale rádi bychom
mezi námi přivítali další občany důchodo-
vého věku, kteří dosud váhají. My společně
pracujeme rádi a máme dobrý pocit z každé
zdařilé akce. Za všechno patří poděkování
všem, kteří se na práci a také zábavě v klubu
seniorů podíleli.

Za KS Hukvaldy Drahomíra Kuchařová
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Jan Václav Sládek
a Hukvaldské
studánky

21. února 1909 se narodil akademický
malíř Jan Václav Sládek a my bychom ho
rádi našim čtenářům připomenuli. Mistr
Sládek byl nejen výtvarníkem, ale také spi-
sovatelem, fejetonistou. Pan Jiří Sládek naší
redakci poskytl drobnou publikaci Hu-
kvaldské studánky, která jako vše Mistrem
Sládkem napsané má také souvislost s Leo-
šem Janáčkem. Byla vydána již z jeho pozů-
stalosti v roce 1993. Obdrželi jsme svolení
z ní uveřejnit výňatek:

O lesních studánkách poezie dosud všech-
no nevyzpívala. Zdroje pramenů a potůčků
jsou jak věnčité tepny, bez nichž by život
ustal. Fantazie si tu nemusí nic vymýšlet,
ony jsou, byly a budou, pokud je člověk sám
nezničí. Tajemné lesní studánky, stulené
v loubí pod převisem stráně lesního porostu
nebo v tichém zakoutí zvlněného žlebu, jsou
utajené a jen náhodným chodcem podle
zurčícího potůčku a nasáklého mechu po-
střehnutelné. Do kouzelných stop pohádek
nemají daleko. Jejich život je skrytý, mlčenli-
vý. Kdo to vypozoruje, bývá ale překvapen,
že ve skutečnosti je bohatý, ve dne v noci do
jara do zimy oživovaný. V zimě nezamrzají,
v létě nevysychají, průtrže je neodplavují,
sucho je neomezuje. Neprozradí je praskot
našlápnuté větvičky, ani výkřik sojky, bystré-
ho lesního policajta.

Jarní slavnosti otvírání studánek si samo-
volně přebírají do svých intimit. Jsou to slav-
nosti pozoruhodné, nevtíravé a využívající
vlastních možností: větévkou ochmýřených
jív, trsem blatouchu, stvolem devětsilu nebo
větvičkou lýkovce. Slavnosti probuzeného
jara jsou jak pohlazením průtahu slunce,
jež je v tomto čase může k nim proniknout.
Všechny divy a víly tu roztančí lidskou fan-
tazii, okolí pomyslně oživují a v rytmickém
závnu vánku objímají. Kdo to mohl alespoň
v myšlenkách poznat, dá mě za pravdu.

Výron průzračné vody potůčkem šunmí, tiše
promlouvá a s tajemstvím zrodu zvláštním
akordem zpívá. Tam nechodi jen laně pít; co
chodí, našlapuje a létá, včela nebo čmelák,
tesařík nebo mlok, užovka nebo ještěrka, co
se plazí nebo tažná křídla, všichni si tu ná-
rokují domov nebo zastavení, pookřát,
napít se, odpočinout. Kdo to všechno nepo-
zná, ať alespoň položí kytičku k zapomenu-
té studánce.

S lesními studánkami nabývají dobroděj-
ného významu a pohádkové návaznosti též
Janáčkovy „Hukvaldské studánky“, které
v jeho souborech fejetónů získaly důstojné
místo. Vyjmenovává jich deset: Liščí studán-
ka, Obecní studánka, Rybí studánka, U Ko-
loša, Svěcená, Bílá studánka, Helisova, Ma-
tulova, Kašna na podzámčí a Napajedlo an-
dalusných koní. 

Hukvaldských studánek je mnohem víc
a nejsou bez historie. Janáčkův výčet je spjat
s jeho historií, v souladu s jeho obdivnou
znalostí přesvědčivě dává nahlédnout do je-
jich půvabů.

Liščí studánka pod skalním převisem
u Rybského potoka zasluhuje zvláštní po-
zornost. I když nepatří mezi hukvaldské,
z nějakého důvodu ji Janáček mezi ně zařa-
dil. Nemohl tenkrát ještě vědět, že právě k ní
ho můj otec zavede, aby mu liščí rodinu
předvedl a mimoděk jeho hudební záměr
upřesnil. Dnes již není, její vody jsou spou-
tány vodovodní jímkou.

Obecní studánka na Podoboří byla sevře-
na skruží a završena pumpou pro potřebu
okolních chaloupek. Janáčkova vzpomínka
je tu povzdechem nad změnou jejího vzhle-
du.

Hukvaldsk˘ obãasník 2066
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Rybí studánky nad hřebčínem po Kazni-

čovem již dávno není. Byla stažena do jímky
vodovodu pro koně.

Studánka U Kološa byla vklíněna mezi
ploty na Mlýnské straně a hospodyňky
z okolních chalup chválily její jakost. To již
také neplatí.

Svěcená studánka na měrkovické straně
hukvaldské obory měla nejsilnější pramen.
Byla zastřešena a její voda svedena do ka-
menného napajedla pro daňky a později do
pstruží líhně.

Bílá studánka v oboře pod hradem napro-
ti Podlesí je nejslavnější studánkou v histo-
rii Hukvald. Byla dlouhou dobu jedinou zá-
sobárnou vody pro hrad a měla pozoruhod-
ný osud. Pro svou léčivost proslavila se
i v pohnutých dobách epidemie.

Helisova studánka pod vodním náhonem
končila mokřinou a sloužila též okolním
chaloupkám, pokud neodebíraly vody
přímo z náhonu.

Matulova studánka v ohbí serpentýny na
chatoviště je již dávno překlenutá a sotva
rozpoznatelná.

Kašna na podzámčí byla součástí vodovo-
du pro pivovar, dvůr a zámek. Vydatný kaz-
ničovský pramen byl zachycen rozměrnou
jímkou a potrubím a veden až na Hukvaldy.
Vody nikdy v něm nechybělo.

Poslední studánka Napajedlo andalus-
kých koní, podél pastviska bývalé Rajské za-
hrady, je zásobováno vodou studánky ve
stráni hukvaldského kopce a vedené tune-
lem pod oborní cestou do napajedla. 

Mistr Sládek toto své dílko dokončil
v srpnu 1992, tedy krátce před svou smrtí.

Dvě pozoruhodné
výstavy v naší galerii

Vernisáž té první byla v rodné škole Leoše
Janáčka na Hukvaldech již před Vánoci, ale
stojí za zmínku. Uspořádala ji galerie Bese-
da firmy Šmíra Print. Své kytice a krajiny na
ní představil operní pěvec a dlouholetý člen
ostravského divadla a Národního divadla

v Praze pan Lubomír Procházka. Tento hu-
debně i výtvarně nadaný umělec zaujal ná-
vštěvníky výstavy nejen svými obrazy, ale
také zpěvem a hrou na piáno, kterými pro-
kládal vyprávění o svých životních osu-
dech. Vzpomenul své začátky ve zpěvu
i v malbě, na mnohé role, hovořil i o svém
vztahu k Hukvaldům. Když v průběhu ver-
nisáže došlo k výpadku elektřiny, nenechal
se tento velice milý pán, který má 84 let
a elán by mu mohli závidět i mnohem
mladší, vyvést z míry, usedl k piánu a začal
hrát a zpívat Tichou noc. Návštěvníci verni-
sáže se k němu s chutí přidali. Potvrdilo se
to, co mu kdysi doporučovali jeho učitelé
zpěvu i kreslení: „Zpívej, jako bys maloval.“
„Maluj, jako bys zpíval.“ 

S Lubomírem Procházkou byla v lednu
také beseda. Při ní opět vzpomínal na své
kolegy pěvce i na své přátele malíře. Znovu
povyprávěl o tom, jak na Hukvaldech spolu
s dirigentem ostravského divadla Rudolfem
Vašatou pomocí akustické zkoušky vybírali
a také vybrali nejvhodnější místo pro stav-
bu přírodního divadla v hukvaldské oboře.
Posezení, kterého se převážně zúčastnili
členové klubu seniorů, bylo velice milé.
Opět si všichni spolu s Mistrem Procházkou
zazpívali lidové písně, kterých my dříve na-
rození známe docela dost.

Výstava trvala do 25. ledna. Otevřeno bylo
od pondělí do pátku vždy od 9 do 17 hodin.

Druhá vernisáž zahájila výstavu obrazů
nazvanou Trávy a jiné fragmenty krajiny
Petra Pavliňáka, kterého jako malíře, grafi-
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ka, fotografa a také galeristu (provozuje ga-
lerii Chagall) představila v úvodu paní Ča-
jánková z našeho informačního centra.
Osobnost i dílo Petra Pavliňáka, rodáka ze
Strážnice, přiblížil kurátor výstavy pan ing.
Petr Pivoda. Sám autor byl velice skromný.
O sobě nechtěl mnoho hovořit. Vyslovil po-
těšení z toho, že byl osloven vlastně konku-
renční galerií a mohl vystavovat na Hukval-
dech. Také poděkoval všem přítomným, že
i v mrazivém počasí na vernisáž přišli. Obra-
zy Petra Pavliňáka odráží i jeho druhou pro-
fesi — fotografování. Krajiny nejsou typic-
ké, nejsou na nich zachyceny kopce, cha-
loupky. Jsou například zobrazením rozkvet-
lé louky, a to viděno zespodu. V přátelské
besedě při bohatém pohoštění, za které
paní Čajánková poděkovala galerii Beseda

Plán výstav
Galerie Hukvaldy
na rok 2006

27. ledna—15. března
P. Pavliňák — Trávy a jiné fragmenty

krajiny — obrazy
17. března—10. května

M. Kolářová — Moje město — obrazy
26. května—19. července

M. Ševčík — Stoupání — obrazy, kresby
21. července — 20. září

F. Hodonský — Obrazy — pastely, oleje
22. září — 22. listopadu

V. Půlpán — Hmota a život, fotografie
24. listopadu — 10. ledna

S. Holínka — Obrazy
Na všechny výstavy srdečně zveme co

nejširší veřejnost.
Ludmila Čajánková, IC Hukvaldy

i všem sponzorům, díky jimž se akce usku-
tečnila, pan Petr Pavliňák přislíbil, že na
Hukvaldy co nejdříve přijede k pobesedo-
vání. Doplněním milé atmosféry vernisáže
byly dvě písně v podání Veroniky Sládkové
z Rychaltic za klavírního doprovodu paní
učitelky Evy Kročové. Výstava proběhne do
15. března.

Já osobně jsem velmi ráda, že jsem pro-
střednictvím naší galerie, potažmo jejího
provozovatele firmy Šmíra Print, mohla
během celkem krátké doby poznat tolik
umělců a jejich dílo. Jen připomenu, že to
byl Vítězslav Jurečka a jeho umělecké foto-
grafie, pan Josef Veselý, Mistr Jan Václav Slá-
dek, náš rodák, pan Karel Říhovský, Mistr
Lubomír Procházka a nyní pan Petr Pavli-
ňák. Určitě se můžeme těšit na výstavy další.

Karla Klečková

SSSSpppp oooo rrrr tttt

Turisté
po valné hromadě

Odbor Klubu českých turistů pořádá pra-
videlně těsně před závěrem kalendářního
roku svou valnou hromadu. Nejinak tomu
bylo v pátek 30. 12. 2005, kdy se v klubovně
seniorů na Hukvaldech sešlo 43 členů, kteří
tuto místnost zcela zaplnili. Stalo se již tra-
dicí, že zprávu o činnosti přednáší předse-
da pan Jiří Strakoš s projekcí fotografií
z akcí pořádaných odborem v uplynulém
roce. Činnost v roce 2005 byla bohatá.
Uskutečnilo se všech 14 plánovaných akcí.
Navíc jako 15. akce byl zájezd do Ostravy,
kde jsme svou hojnou účastí podpořili Dny
evropské turistiky. Také provoz lyžařského
vleku, o který se odbor KČT stará, byl minu-
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lou zimní sezonu velmi dlouhý a zejména
mladí lyžaři se mohli při lyžování doma
plně vyžít.

Po diskuzi byl přijat plán činnosti pro rok
2006, který počítá s dvěma vícedenními zá-
jezdy. Hlavní pozornost bude však zaměře-
na na přípravu jubilejního 25. ročníku tu-
ristického pochodu Po zarostlém chodníč-
ku. Pro něj chceme připravit zvláštní pro-
gram a přilákat tentokrát více účastníků.

Podle stanov se po dvou letech uskuteč-
nily volby výboru. Kandidovali všichni čle-
nové dosavadního výboru i tříčlenné reviz-
ní komise. Volba proběhla bez připomínek
a tak O KČT má „staronový“ desetičlenný
výbor a tříčlennou revizní komisi. Předse-
dou odboru byl opět zvolen pan Jiří Strakoš
a místopředsedou pan ing.Jaromír Červenka.

Na závěr vás informujeme o kalendářním
plánu činnosti, přičemž 2 akce se již letos
uskutečnily a seznámíme vás s nimi na
jiném místě Občasníku.

Tomáš Elbel

25. 2. Lyžařský zájezd Makov —
Javorníky

25. 3. 7. ročník pochodu „Výstupy
na kopce kolem naší obce“

29. 4. 5. turistický večírek
13. 5. 25. ročník pochodu „Po za-

rostlém chodníčku“
10. 6. Zájezd pro rodiče s dětmi —

Orava nebo Vratná dolina 
23.—27. 6. Cyklozájezd Šumava
23.—26. 8. Turistický zájezd Vysoké

Tatry
30. 9.—1. 10. Turistický zájezd Stražovské

vrchy
28. 10. Podzimní pochod „Po zarost-

lém chodníčku“
17.—18. 11. Zakončení sezony pěší turis-

tiky — Hostýnské vrchy 
2. 12. Devátý noční výstup na Pal-

kovické hůrky za Mikulášem
a čerty.

Prosinec Valná hromada

Pozvání na jubilejní
„Zarostlý chodníček“

Odbor KČT při TJ SOKOL Hukvaldy bude
pořádat v sobotu 13. května 2006 jubilejní
25. ročník turistického pochodu Po zarost-
lém chodníčku. Pro název pochodu byl in-
spirací stejnojmenný klavírní cyklus naše-
ho rodáka a světoznámého hudebního
skladatele PhDr. Leoše Janáčka, který se na
Hukvaldy rád vracel odpočívat i tvořit.
Trasa má sice jen 15 km, přesto je členitá
a nabízí návštěvu známých míst pobytu
i vycházek Leoše Janáčka, prochází krásnou
oborou a umožňuje zajímavé výhledy na
všechny hlavní beskydské vrcholy. Pro
tento ročník připravují organizátoři jubilej-
ní turistickou známku, nová razítka z vý-
značných míst, tričko pochodu, zábavné
soutěže pro děti a také získali povolení
k průchodu trasy v atraktivní (a běžně uza-
vřené) části obory. Pochod byl zařazen mezi
vybrané akce „Dvoustovky“ v Moravskos-
lezském kraji. Start je od 7.30 do 10.30
a pokud by Vám to na jaře nevyšlo, můžete
se zúčastnit ještě podzimního pochodu,
který prochází stejnou trasou v opačném
směru jarního pochodu a letos se uskuteční
28. října. Připojte se k téměř 8 000 účastní-
ků, kteří za 25 let po zarostlém chodníčku
pochodovali.

Bližší informace budou průběžně zveřej-
ňovány na www.hukvaldy.cz .

Tomáš Elbel 

Změny v tenisovém
oddíle

V soboru 7. ledna 2006 se za přítomnosti
21 členů uskutečnila valná hromada teniso-
vého oddílu TJ SOKOL Hukvaldy. Zprávu
o činnosti, která uzavírala dvouleté období
nového výboru, po smrti předchozího
předsedy pana Zdeňka Adamovského,
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přednesl předseda oddílu Tomáš Elbel. Od-
stupující výbor dosáhl dalšího rozvoje od-
dílu a jeho stabilizace, zejména po stránce
finanční. Velkou zásluhu na tom měl mí-
stopředseda a hospodář p. ing. Lubomír
Drlík, který se důsledně staral o příjmovou
stránku rozpočtu oddílu a obětavě zajišťo-
val pronájem kurtu a půjčování klíčů. Za to
mu patří naše poděkování, stejně jako
všem, kteří ukončili svou činnost ve výboru.
Také sportovní činnost dosáhla značného
rozvoje; pokračoval výcvik mládeže pod ve-
dením paní Ivy Kapsiové a vydařila se
prázdninová tenisová škola, kterou vedla sl.
Mgr. Jitka Janošková. Podmínky pro výcvik
dětí jsou v oddíle dobré, ale jejich počet by
mohl být vyšší. Tenisový oddíl má vysoký
počet členů — 50, což je 23 mužů a doro-
stenců, 14 žen a 13 dětí. Na rozvoj tenisu na
Hukvaldech má dobrý vliv poměrně vysoký
počet členek a jejich aktivita (nebývalá ve
srovnání s jinými i většími oddíly). Ženy
také uskutečnily tři samostatné sportovní
soutěže. 

Valná hromada přijala plán sportovních
soutěží, rozpočet oddílu a zvolila nový
výbor. Výbor byl z jedné třetiny obměněn
a v abecedním pořádku byli do něj zvoleni:
Lenka Baturná, Tomáš Elbel, Miroslav Hlo-
žanka, Jaroslav Janošek, Martin Korneta,
Stanislav Kroča, Simona Návratová, Libuše
Strakošová, Oldřich Větřil. Na první schůzi
výboru byl předsedou zvolen p. Miroslav
Hložanka, místopředsedou p. ing. Stanislav
Kroča a pokladníkem paní Simona Návra-
tová. Přejme novým činovníkům tenisové-
ho oddílu hodně úspěchů pro další rozvoj
tenisu na Hukvaldech. 

TENISOVÝ KALENDÁŘ 2006
27. 5. Turnaj Familly open 2006

(turnaj čtyřher rodinných
párů)

17. 6.—18. 6. Žákovský turnaj pro neregist-
rované hráče

1. 7.—2. 7. Memoriály — turnaj čtyřher
mužů nad 35 a 50 let.

5. 7. Turnaj čtyřher žen
15. 7. Přátelské utkání družstva

mužů se Sokolem Proskovice 
19.—20. 8. Tenisový MINICUP 2006

2. 9.—3. 9. Oddílový přebor ve dvouhře
mužů 

9. 9. Oddílový přebor ve dvouhře
žen 

7. 10. Závěrečný turnaj čtyřher na
ukončení sezony

Tomáš Elbel

Lyžování
na Hukvaldech

Lyžařská sezóna 2005—2006 je v plném
proudu. Sněhová nadílka letos není k lyža-
řům skoupá a ti toho využívají na hukvald-
ském vleku. Vlek využívají především mladí
lyžaři, ale letos k nim přidalo i několik
snowboardistů, kterým tento svah vyhovu-
je, aby zdokonalili v jízdě na tomto divokém
prkně.

Svahu letos využila i základní škola a po
domluvě s paní ředitelkou Lévovou měla
škola vyhraženo jedno páteční dopoledne.

Aby se i letos mohlo lyžovat, tomu před-
cházelo několik brigád: oprava spodní sta-
nice, revize elektrozařízení vleku, oprava
podlahy v chatě. Dík patří tedy všem bri-
gádníkům a vlekařům, kteří se na údržbě
a opravách zařízení podíleli.

Za KČT Slávek Koval
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Kalendárium
březen 1981 – 2006

Lašská písnička
Iva Jílková

Z modravých hor přes rozkvetlou louku
zafoukal větérek tančící na palouku.

Pohladil, polaskal po polích klásky,
něžně si pohrával s dětskými vlásky.

Děvuškám nakoukl tajně pod sukénky.
Trošku se zastyděl – uličník maličký –

šťastný, že roztančil ty bosé nožičky!

Bosé ty noženky – plátěná sukénka –
vrtí se na slunci jak včelek křidélka.

„Děkujem větérku, za tvoje něžnosti,
o to víc v životě máme teď radostí!“

Písničku, taneček – v kolébce drobeček –
chovají v srdéčku děvuška, syneček.

Bylo to mládí
a hodně dětského smíchu.

Písnička zvonivá nesla se vzduchem –
barevná,

voňavá tak jako kytička –
jásavá, tajemná

ta lašská písnička!

Ke 25. výročí založení dětského národopisného souboru Lašánek
při ZŠ Leoše Janáčka na Hukvaldech

věnuje pro vzpomínku
všem jeho zakládajícím členům z let 1981 — 1997

vedoucí souboru Iva Jílková.

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………



Na Hromnice
o hodinu více

Podle keltských zvyklostí to byl počátkem
února svátek zvaný Imbolc, který, ať se to
zdá divné, uváděl jaro. Jako jiné keltské
svátky začíná před soumrakem a pokračuje
v následujícím dni. To proto, že v pojetí
Keltů život povstával ze smrti, světlo ze tmy.
Svátek Imbolc to byla oslava návratu světla,
protože prodloužení dne je již znatelné.
Odtud tedy nejspíš ono pořekadlo uvedené
v názvu článku.

Křesťané 2. února, kdy jsou v kalendáři
uvedeny Hromnice, slaví den Uvedení Páně
do chrámu. Je spojen se svěcením svící pro
liturgické účely. 

Na Hromnice hospodyně neměla šít,
neboť se věřilo, že by špička jehly mohla
přitáhnout blesk. Nemělo se ani klít či mlu-
vit nevážně. Na Chodsku lidé věřili, že kdo
bude toho dne tancovat, zemře. Ve středo-
věku se o Hromnicích hrály hry zvané „ža-
lostné“ (chandeleur).

Hromnicemi končí vánoční období —
pokud do této doby ještě někdo neodstroji-
li stromeček, měl by tak učinit v tento den.

Karla Klečková

Co víte nebo nevíte
o křestních jménech

Každý z nás dostane po narození jméno,
které mu vyberou rodiče. Dříve bylo nazý-
váno jménem křestním (odvozeno od křtu),
nověji je v jazykovědě užíváno pojmenová-
ní rodné jméno (odvozeno od skutečnosti,
že je dostaneme při narození). Toto jméno
se spolu s příjmením stává úředně platným
pojmenování občana našeho státu. 

U nás jsou užívána nejrůznější jména.
Převážná část těch, které bývají uvedena
v kalendáři a jsou užívána, jsou slovanské-
ho původu, dosti velkou skupinu tvoří
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jména neslovanská — hebrejská, původem
z řečtiny, z latiny, také jména pocházející
z germánštiny. V poslední době pronikají
k nám též jména orientální, která mají
původ v Asii či Africe.

Jména se samozřejmě během staletí vyví-
jela. Ke jménům slovanským, byly pojme-
novávány dospělé osoby, zejména vládci
a šlechta, přibývala jména cizího původu
v důsledku sňatků s cizími princeznami.
Také pronikající křesťanství přineslo jména
křesťanská, která vyjadřovala skutečnost
přijetí křesťanství, například Bohuslav,
Křišťan atd. K velkému rozšíření křesťan-
ských jmen došlo v období gotiky. Ta byla
rozdělena stavovsky. Některá byla vyhraže-
na pouze určitým skupinám — šlechtě,
měšťanům, hodně jich však z úcty ke svět-
cům používaly nejširší vrstvy.

S přibývajícím počtem obyvatel bylo
třeba dalšího rozlišení, a proto se ke jmé-
nům připojovala různá další označení osob
— podle původu, podle vlastností, zaměst-
nání. Tato jména se stala jmény dědičnými;
proces byl dokončen v době císaře Josefa
II., kdy se oficiálně označením občana stalo
jméno i příjmení, přičemž má příjmení po-
stavení hlavní.

V období baroka pod vlivem kultu světců
nově kanonizovaných se u nás objevují
další jména, která v mnoha případech po-
tlačují jména starší. Dochované záznamy
dokládají, že od středověku do 1. pololetí
19. století oblíbená byla jména: Jan, Petr,
Mikuláš, Jiří, Václav, Martin, Ondřej, Tomáš,
Jakub, Matěj, Pavel, Adam, Josef, František,
Karel, Antonín, Kateřina, Anna, Dorota,
Markéta, Alžběta, Klára, Ludmila, Magdalé-
na, Barbora, Marie.

Vývoj jmen ovlivnila také doba obrození
v 19. století, kdy renezance doznala jména
slovanská, která byla pokládána za jména
národní. Typické je jejich ukončení — slav,
-mír, -mil. Církev se s těmito národními
jmény vypořádala tak, že tato jména byla
představována jako významová obdoba ci-
zích jmén světců. Na venkově bylo užívání
jmen konzervativní, na rozdíl od měst, kde
jména více podléhala módním vlnám. 

Daleko největší vývoj jmen lze vidět v po-
sledních letech. Je hlavně poznamenán roz-
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vojem styků s celým světem, takže již zmi-
ňovaná přejatá jména ze zemí třetího světa.
Módě podléhají prý více jména ženská než
mužská.

K tradičnímu uvádění jména u nás patří
kalendář, na rozdíl například od Německa,
Velké Británie, Spojených států a řadě dal-
ších, kde se jména v kalendářích neuvádějí
a také se tam jmeniny jako u nás neoslavu-
jí. Zato se ve většině z nich vydávají církev-
ní ( hlavně katolické) kalendáře, které uvá-
dějí kalendárium, vztahující se k dané zemi
a církvi.

Dá se říci, že civilní kalendář u nás fungu-
je také jako prostředek k výběru jména pro
očekávané dítě. Proto je při zařazování
jmen dbáno, aby v kalendáři byla uvedena
ta, která lze dítěti dát. Ale také velkou roli
tam hraje tradice. V kalendáři převažují
jména ženská, dříve tomu bylo naopak.
Vznikla totiž ženská jména odvozená od
mužské podoby. Všechna do kalendáře za-
řazena nebyla a jejich nositelky slaví svátek
spolu s mužskými jmenovci. Některé kalen-
dáře zkusmo uvádějí u jednoho data dvě
jména.

Marta Sobotíková, matrikářka

Jména z lednového
a únorového
kalendária

V lednu jsou v kalendáři převážně jména,
která mají slovanských původ:

Dalimil (5. 1.), starší tvar byl Dalemil, lze
vyložit jako „stále milý“. Je to jméno běžně
užívané

Čestmír (8. 1.) — „ten kdo ctí mír“. Pří-
buzné je bulharské Čedomir.

Vladan (9. 1.), je patrně zkrácené ze
jména začínajících na Vlad- a lze je vyložit
jako „ten, kdo vládne“. Vyskytuje se i v ji-
ných slovanských jazycích.

Břetislav (10. 1.) — znamená „slavný bo-
jovým rykem“. V ruštině je v podobě Brjači-
slav, slovinsky Bretislav. Je to jméno, které je
udržováno rodinnou tradicí.

Pravoslav (12. 1.), vykládá se jako „slavný
právem“, „slavící právo“. Považuje se také
za obdobu latinského jména Justus, Justýn.

Radovan (14. 1.) — „radost přinášející“.
Je to jméno stále oblíbené, domácká podo-
ba je například Radek.

Drahoslav (17. 1.) což se vykládá jako
„komu je drahá sláva“, v polštině Drago-
sław , bulharsky Dragoslav, ve starší genera-
ci bylo velmi oblíbené.

Vladislav (18. 1.), což se vykládá jako
„slavný vládou“. Má obdobu v polštině, slo-
venštině, ruštině, ukrajinštině .

Slavomír (22. 1.), je to novější varianta
jména Slavomil, značí „slavící mír“. V pol-
štině je obdoba Sławomir.

Český původ má jméno:
Ctirad (16. 1.) — ve významu „kdo má

rád čest“. Domácky se používá zkrácené
Radek.

Miloš (25. 1.) — lze vyložit jako „milý“,
„přivětivý“. variantou je Milouš. Vyskytuje
se i v jiných slovanských jazycích — Milosz
v polštině, Milos maďarsky, Milko, Milčo
buharsky.

Zdeněk (23. 1.) — původní podoba byla
Zdeslav, to je „zde slavný“. 

Robin (30. 1.) je jméno ne zcela běžné,
původně francouzská i anglická podoba
jména Robert, to je „slávou ozářený“. 

Pokud jde o ženská jména slovanský
původ má:

Radmila (3. 1.) — lze vysvětlit jako „ro-
zradostňující“. Je to jméno stále užívané
a oblíbené.

Bohdana (11. 1.) — „dána bohem“ nebo
„dar boží“, ženská podoba jména Bodan. 

Doubravka (19. 1.) — jméno patrně sou-
visí s „doubravou — lesem“. Je to jméno
méně obvyklé.

Běla (21. 1.) — je variantou českého
jména Běluše, znamená „bílá, čistá“. Vznik-
la jako obdoba jména cizího jména Blanka
Albína.

Milena (24. 1.) znamená „milá, milova-
ná“. Vyskytuje se i v jiných jazycích — Mili-
na, Milica

Zora (26. 1.) značí „jitřenka“, „slavící
zoru“

Zdislava (29. 1.) — význam „zde slavná“.
V polštině Zdzislawa. Je běžné u starší ge-
nerace.
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Německého původu je jméno:
Vilma (7. 1.) — je variantou jména Vile-

mína, to je „ochranou (helmicí) je má vůle“.
Alice (15. 1.) — nejčastěji se odvozuje ze

staroněmeckému Adelheit (Adelaida),
někdy mu bývá přisuzován řecky původ.
Vyskytuje se v mnoha jazycích.

Otýlie (28. 1.) — původně zdrobnělina ke
starému německému jménu Oda, lze vylo-
žit jako „štěstí, malý majetek“.

Ingrid (27. 1.) je jméno severského půvo-
du, vykládá se jako „jezdkyně“.

Edita (13. 1.) je jméno původu anglosas-
kého a vykládá se jako „bohatá“. Vyskytuje
se i v mnoha jiných jazycích.

Marika (31. 1.) — původně maďarská do-
mácká podoba Marie. Je to jméno hodně
oblíbené.

Únorový kalendář uvádí tato jména:
Hynek (1. 2.) — české jméno, které vznik-

lo zčeštěním německého Heinrich, to je
„vládce domu“. Nějakou dobu se považova-
lo za českou variantu jména Ignác.

Blažej (3. 2.) je jméno nejasného původu
i významu, někdy se vykládá jako „brepta-
vý, neobratný“. Dnes se užívá zřídka.

Jarmila (4. 2.) je novější české jméno, lze
je vykládat jako „milující jaro, bujnost, sílu“
(jarý, od něhož bylo odvozeno i slovo jaro
znamenalo bujnost, prudkost, sílu). Zájem
o toto jméno podnítil i Máchův Máj.

Dobromila (5. 2.) — slovanský původ, to
je „milující dobro, komu je dobro milé“.
Oblíbené bylo u starší generace.

Vanda (6. 2.) je jméno polské nejasného
původu i významu. Nejčastěji je považová-
no odvozené od jména řeky Vandalus (ne-
správně bývá spojováno s Vislou). V němči-
ně se hodnotí jako zkrácenina Wendelburg,
což značí „Polabská Slovanka“. Patří mezi
jména oblíbená.

Veronika (7. 2.) je jméno pravděpodobně
řeckého původu a znamená „nositelka ví-
tězství“. Ve slovenštině je to Verona, anglic-
ká podoba Veronica, francouzská Véroni-
que. Je stále oblíbené.

Milada (8. 2.) novější podoba staročeské-
ho jména Mlada, Mladena vyskytuje se
v bulharštině a srbochorvatštině), chápe se
jako „milá, milovaná“, také se hodnotí jako

česká podoba latinského jména Amanta.
Jméno Milada je stále užíváno.

Apolena (9. 2.) je jméno řeckého původu,
vykládá se jako „zasvěcená bohu Apollono-
vi, dávající světlo“. Užívá se hodně dlouho.

Mojmír (10. 2.) — staré slovanské jméno,
které znamená „můj mír“. Znají ho i jiné
slovanské jazyky.

Božena (11. 2.) je české jméno a vykládá
se jako „blahoslavená, bohem obdařená“.
Považovala se také za českou obdobu Bene-
dikty, Beatrice, Beáty, také Teodory. U starší
generace patří k velmi častým jménům. 

Slavěna (12. 2.) — české jméno slovan-
ského původu, vykládá se jako „ta, která je
slavena“

Věnceslav (13. 2.) je novověká obdoba la-
tinizované podoby Václav Venceslaus.
U nás se mnoho nevyskytuje. Osamostat-
něnou podobou tohoto jména je Věnek.

Valentin(14. 2.) (také Valentýn) je jméno
latinského původu a znamená „zdravý,
Zdravím kypící. Dříve se dost užívalo. 

Jiřina (15. 2.) je jméno řeckého původu,
ženská podoba jména Jiří, to je „zemědělec,
rolník“

Ljuba (16. 2.) — samostatná podoba rus-
kého Ljubov , což značí „láska“. Ve sloven-
štině Ľubica, německy Ljuba. Patří mezi
běžná jména.

Miloslava (17. 2.) je jméno slovanské jako
ženská podoba jména Miloslav a vykládá
Slavící milost, milá, klidná", je oblíbené.

Gizela (18. 2.) — staroněmecké jméno
různého významu — „mladá rostlina“, po-
případě „ušlechtilé dítě“ nebo také „rukoj-
mí“. Zná ho francouzština, angličtina ital-
ština, i maďarština

Patrik (19. 2.) je jméno irské latinského
původu ve významu „urozený, šlechtický,
patricijský“. Svatý Patrik je patronem Irska.
Dnes je u nás jménem oblíbeným.

Oldřich (20. 2.) — původ má staroně-
mecký, lze je vyložit jako „vládce dědičný
statkem“. Je to stále oblíbené jméno.

Lenka (21. 2.) — zkráceno ze jména Hele-
na, to je „pochodeň“, nebo Magdalena, to
„je pocházející z Magdaly“. Hodně se užívá.

Petr (22. 2.) je jméno řeckého původu
(překlad aramejského képhá, což značí
skála). Používá se v mnoha zemích — Pier-
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re, Pedro, Perez, Peter, Pjotr, Pétér, Petar,
Petros.

Svatopluk (23. 2.) má slovanský původ,
znamená „silný v plucích (vojsk)“.

Matěj (24. 2.) je řeckého původu (Mathi-
as), znamená „dar boží“. Jeho obliba se zvý-
šila.

Liliana (25. 2.) je rozšířeno prostřednic-
tvím angličtiny a vykládá se jako odvozeni-
na od jména Alžběta nebo je také považová-
no za jméno latinského původu a značí lilii.
Vyskytuje se v polštině, ruštině, bulharštině
i němčině.

Dorota (26. 2.) je jméno řeckého původu,
zkráceně Dora, značí „božský dar“, je zcela
běžně užíváno.

Alexandr (27. 2.) je jméno řeckého půvo-
du a znamená „ obránce mužů“. Vyskytuje
se i v jiných jazcích.

Lumír (28. 2.) patří mezi nová česká
jména z 19. století. Vyskytuje se v rukopisu
Královédvorském. Jeho možno považovat
za zkrácenou podobu jména Lubomír, to je
„mírumilovný“

(Zpracováno podle publikace Miloslavy
Knappové Jak se bude vaše dítě jmenovat?

Marta Sobotíková, matrikářka

Svátek zamilovaných
Svátek sv. Valentýna je rozšířený po celém

světě a v posledních letech se slaví i u nás.
A není divu. Vždyť kdo z nás by nechtěl
oslavovat jednu z nejkrásnějších věcí v živo-
tě — lásku? Přestože se oslavy svatého Va-
lentýna dostaly do České republiky teprve
nedávno, svátek zamilovaných si u nás brzy
a rychle našel mnohé skalní příznivce, kteří
ho každoročně 14. února uctívají. Málokdo
však ví, proč se vlastně Valentýn zapsal do
historie jako posel lásky a věrnosti.

Valentýn není smyšlenou postavou novo-
dobých dějin, nýbrž skutečně žil a váže se
k němu řada legend. Samotní historikové
jsou však ve výkladu nejednotní a původ
jeho postavy má více podob.

Podle legendy ze starého Říma byl Valen-
týn knězem v době císaře Claudia II. Clau-

dius byl velmi krutý a chtěl být nejmocněj-
ším panovníkem, proto si budoval velmi sil-
nou armádu. Když Claudius vysledoval, že
svobodní muži jsou lepší vojáci než ženatí
s rodinami, zakázal ve své zemi sňatky. Ze-
jména přísně střežil mladé muže — poten-
cionální vojáky své armády. Kněz Valentýn
pochopil bezpráví tohoto dekretu a rozhodl
se i za cenu podvodu vůči svému panovní-
kovi zamilovaným pomoci a dál oddával
mladé zamilované páry. Jenže jednu noc cí-
sařovi vojáci vtrhli do kostela, Valentýna za-
jali a zavřeli do vězení. A potom se stalo
něco velmi zvláštního. U jeho oken a dveří
se začali shromažďovat dopisy a drobné dá-
rečky od těch, kterým pomohl nebo se chy-
stal pomoci tím, že je oddá. Dávali mu tím
najevo, že věří stejně jako on v lásku. Dcera
žalářníka se také rozhodla, že jej navštíví
a vymohla si dovolení na otci. Valentýn se
do ní zamiloval. V den jeho popravy, tedy
14. února 269, ji zanechal dopis, ve kterém
se jí vyznává ze své lásky a podepsal jej: „Od
Tvého Valentýna.“ Zde bychom mohli hle-
dat původ Valentýnských přáníček. 

Jiná legenda vypodobňuje Valentýna jako
velmi ctnostného, počestného a moudrého
člověka. O jeho moudrosti se doslechl do-
konce i císař a povolal si Valentýna k sobě.
Nešetřil chválou a neskrýval obdiv k Valen-
týnovi. Posteskl si také nad okolnostmi,
proč se Valentýn nemůže stát přítelem císa-
řovým, neboť Valentýn, ač tak moudrý
a vzdělaný, věří těm pověrám nazývaným
křesťanství. Valentýn namítl, že císař je tím,
kdo věří pověrám. 

Císař tedy nakázal městskému prefektu,
aby na sebevědomého Valentýna dohlížel,
a tak si jej vzal prefekt do svého domu. Tam
se Valentýn setkal s prefektovou velmi krás-
nou, ale nevidomou dcerou. Prefekt požá-
dal Valentýna, aby se modlil za dceřin zrak.
Valentýn tak rád učinil, protože v sílu mod-
liteb věřil a dívku si zamiloval. Zázrak se
opravdu stal a dívka opět spatřila světlo
světa. O zázračném uzdravení si povídal
celý Řím. Pohané však odmítli věřit v ten
zázrak a vtrhli do domu prefekta, Valentýna
odvedli a za městem mu mečem sťali hlavu. 

I přes krutou smrt v roce 269, po níž byl
vysvěcen, se stal Valentýn patronem věčné
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lásky, věrnosti a oddanosti. Na jeho památ-
ku si lidé dodnes posílají zamilovaná přání
a na důkaz vřelé lásky se vzájemně obdaro-
vávají dárky.

Radka Březinová

Luperkálie
a svatý Valentin

Kolem data 14. února se ve starém Římě
slavily svátky zvané Luperkálie, které měly
rovněž něco společného se vztahem muže
a ženy. Oslavovala se bohyně Juno — bohy-
ně žen a plodnosti. Před tímto svátkem
ženy psaly mužům dopisy, které dávaly do
velkých uren. Muž si jeden dopis vytáhl a o
tu ženu, která ho napsala, se pak ucházel.

Když Romulus a Remus zakládali Řím,
vybrali si k tomu pahorek blízko řeky Tibe-
ry zvaný Palatinus. Jméno je pravděpodob-
ně odvozeno od výrazu pro pást — staří La-

tinové totiž hodně chovali ovce. Na úpatí
Palatinu se nachází jeskyně, které se říká
Luperkala. V ní podle legendy odpočíval
bůh Faun — bůh lesa, stád a také plodnos-
ti. Staří Římané spojili do jednoho svátku
ochranu stád před vlky a ochranu plodnos-
ti ovcí, polí i plodnosti žen. 

V jeskyni byl oltář, kde kněží (luperkové)
obětovali kozu a kozla. Pak se zakrváceným
nožem dotkli čela dvou mladíků z dobrého
rodu a zase jim čelo utřeli. Svlečení mlá-
denci, odění jen do zástěrky z ovčí kůže,
pak vyrazili od jeskyně. V rukou měli řemín-
ky z ovčí kůže, kterými šlehali ženy. Ty věři-
ly, že budou plodné a snažily se nějaké to
šlehnutí utržit. Hoši mezi tím oběhli Palatin
a opsáním kruhu jej zabezpečovali proti
útokům vlků. Tato populární veselice byla
slavena ještě v 5. století po Kristu. Postupně
se o ní zprávy ztrácí. 

(našli jsme na internetu)

Pranostika na sv. Valentýna: Na svatého
Valentýna zamrzne i kolo mlýna.

Novinky z ostravské
zoo

Pod názvem Jak chodí
sloni spát aneb sobotní
večerní komentované
prohlídky pavilonu slo-
nů po „zavírací době“
každou lednovou sobo-
tu, v podvečerní atmo-
sféře nasvíceného pavi-
lonu, ošetřovatel krmil
slony a vše doprovázel
odborných výkladem.
Každodenní péče o kon-
četiny slonů je velmi dů-
ležitá. Není to jen pre-
vence proti onemocnění
nohou, ale zároveň se tak
upevňuje vztah a vzá-
jemná důvěra mezi slo-
nařem a zvířetem. Dopo-

sud bylo k této činnosti využíváno spodní
lano hrazení, na něž sloni pokládali chodi-
dla. Pro lepší manipulaci a zejména zvýšení
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bezpečnosti ošetřovatelů jsme se rozhodli
toto lano vyměnit za pevnou oporu, která
by se nehoupala jako lano. Oslovili jsme
Dopravní podnik města Ostravy, kde nám
ochotně poskytli kolejnici. Ta je vhodná
i z toho důvodu, že má zaoblené hrany
a nemůže tak dojít ke zranění chodidla zví-
řete. Zvířata i ošetřovatelé si na nový prvek
rychle zvykli.

meliaceae. Tato skupina rostlin čítá téměř 1
400 druhů. Většina bromélií rostou jako tzv.
epifyty. V přírodě se vyskytují na jiných
rostlinách, převážně na stromech, které jim
poskytují oporu. Rostou ve štěrbinách kůry
a přijímají vodu a živiny, které se zde zadr-
žují. Stejným způsobem, tedy přichycené
na kmenech stromů, je mohou návštěvníci
pozorovat v interiéru pavilónu plameňáků.
Echmea pruhovaná. Byla objevena v roce
1862. Její anglické jméno je dáno charakte-
ristickým tvarem jejich listů a květního
stvolu a překládá se jako urnová rostlina,
řecká váza nebo štětka. Listy jsou uspořá-
dány do růžice. Samotná květenství jsou
nachové barvy a rostou na vrcholu klasu.
V interiéru pavilónu plameňáků mohou ná-
vštěvníci obdivovat rovněž další druh —
Aechmea fulgens. Zoologická zahrada
Ostrava má ve svých sbírkách Psidium
guajava a Psidium cattleianum, jehož
rozkvetlé větévky mohli návštěvníci zoo
obdivovat na pavilónu slonů. Tento poma-
lu rostoucí keř, je původem z Jižní Ameriky
a dorůstá až do výšky 3—7 metrů.

V lednových mrazivých dnech začala do-
zrávat na pavilónu slonů Monstera delicio-
sa. Tato vysoce dekorativní a nenáročná
rostlina, která je pěstována jako oblíbená
rostlina v mnohých bytech a kancelářích, se
může vyšplhat až do výše 15 metrů. Pochá-
zí z deštných lesů Mexika a Guatemaly. Plo-
denství (na snímku) má v průměru asi 6,5
cm a je dlouhé 25 centimetrů. Plody může-
me konzumovat až v době úplné zralosti.
Chutnají jako směs chutí banánu a anana-
su. V zemích původu se plody prodávají
běžně na trzích a v syrovém stavu se dají
šištice okusovat jako kukuřičný klas. Kous-
ky plodenství se dají zavařovat s medem
a cukrem. 

Návštěvníci zoologické zahrady se mohli
obdivovat také květům rostlin z čeledi Bro-
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20. ledna „žirafa“ se „zebrou“ projely běž-

kařskou trasu v areálu ostravské zoo a od
této soboty 21. ledna byla bílá stopa otevře-
na pro všechny zájemce. Běžkařská trasa
začíná kousek od vstupu do zoo a vede vět-
šinou místy běžně pro návštěvníky nepří-
stupnými. Celková délka středně náročné
trasy je okolo 3,5 km. V některých místech se
stopa přibližuje hlavní návštěvnické trase,

a bylo proto možné spojit běžkování s pro-
hlídkou expozic zvířat (např. slonů nebo žiraf).

Botanický rod Psidium tvoří významnou
skupinu užitkových rostlin jižních zemí.
Tyto rostliny pocházejí většinou z Jižní
nebo Střední Ameriky, odkud se rozšířily do
Západní Indie a dalších zemí. Rod Psidium
zahrnuje přes 100 druhů a odrůd. 

Stanislav Derlich, Zoo Ostrava

NNNNaaaa šššš eeee     rrrr aaaa dddd yyyy

Na manželském
zdanění můžete
ušetřit tisíce…
(ale také nic)

I když se v masmédiích začínají prezento-
vat různé politické strany s více či méně ne-
realistickými návrhy, jak sníží naše daňové
břemeno po jimi vyhraných volbách, je
lepší „zůstat na zemi“ a pokusit se zmenšit
daňovou povinnost prostřednictvím již
účinných nástrojů. Jedním z nich je loňská
novinka v českém daňovém systému —
společné zdanění manželů.

Manželský splitting (jak se také manžel-
skému zdanění říká) má svoji podporu
v daňové teorii, která považuje společně
hospodařící domácnost za základní zdaňo-

vanou jednotku. Princip je jednoduchý
a můžeme si ho vysvětlit na zjednoduše-
ném příkladu. Pokud bude mít manžel po
uplatnění všech odpočitatelných položek
zdanitelný základ např. 336 800 Kč a man-
želka jen (feministky nechť prominou) 100
tisíc Kč, pak podle tabulky 1, která uvádí vý-
počet daně za loňský rok, bude manžel pla-
tit daň ve výši 68 212 Kč a jeho choť 15 000
Kč. V případě použití splittingu se jejich da-
ňové základy sečtou (436 800 Kč) a každý
zaplatí daň z poloviny (tj. z daňového zákla-
du 218 400 Kč daň ve výši 38 220 Kč). Daňo-
vá úspora domácnosti činí 6 772 korun, tj.
(68 212 + 15 000) — (2 × 38 220), což určitě
„nenajdou na zemi“! Z logiky vyplývá, že
použítí splittingu bude tím výhodnější, čím
bude rozdíl v příjmech manželů výraznější,
což se také týká situace, kdy je žena na ma-
teřské dovolené (orientační úspory ukazuje
tabulka 2). 

Tabulka 1: Sazba daně z příjmů fyzických osob za rok 2005

Ze základu daně
Daňod Kč do Kč

— 109 200 15 % 
109 200 218 400 16 380 Kč + 20 % ze základu přes  109 200 Kč
218 400 331 200 38 220 Kč + 25 % ze základu přes  218 400 Kč
331 200 a výše 66 420 Kč + 32 % ze základu přes  331 200 Kč

Jaké jsou podmínky pro použití společného zdanění manželů? Především se musí jednat
o sezdanou dvojici, která vychovává ve společné domácnosti alespoň jedno dítě (či stu-
denta do 26 let), přičemž stačí, aby tyto rozhodné podmínky nastaly třeba i 31. 12. 2005
(silvestrovská svatba či narození dítěte).
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Důležité je rovněž vědět, že:
• rozhodující není trvalé bydliště, ale život ve společné domácnosti (student může byd-

let jinde, ale pokud mu přispívají rodiče finančními prostředky, patří do společné do-
mácnosti);

• postačuje, aby dítě bylo „vyživováno“ jen část roku (když např. skončí školu a má po-
sléze vlastní příjem);

• dítě nemusí být nutně vlastní, stejně se posuzuje i osvojené, druhého z manželů či do-
konce vnuk nebo vnučka (pokud jejich rodiče nemají zdanitelné příjmy).

Splitting mohou použít příjemci všech druhů příjmů (tedy jak zaměstnanci, tak podni-
katelé či pronajimatelé), nelze ho však použít v případě podnikatele se stanovenou mini-
mální daní, spolupracujících osob či při uplatňování slevy na dani z titulu investičních po-
bídek.

K administrativě. Není až tak složitá, oba manželé však musí podat daňové přiznání ve
stejné lhůtě a po jeho podání již nelze způsob zdaňování měnit. Dobrý je také dodatečně
nově zavedený způsob vzájemné kompenzace přeplatku a nedoplatku na dani (viz náš pří-
klad, kdy manžel zaplatil na zálohách na daň o cca 30 tis. více, ale manželka o 23 tis.
méně). Manžel v daňovém přiznání požádá, aby z jeho přeplatku byl zaplacen nedoplatek
manželky, uvede její rodné číslo a číslo účtu finančního úřadu a o ostatní se již postará
správce daně.

Kdo se chce dozvědět o manželském zdanění více, získat formulář daňového přiznání či
si zkusit cvičně spočítat úsporu, může využít webových stránek Ministerstva financí:

• http://cds.mfcr.cz/sys/cds/scripts/tiskopisy/tiskopisy-pdf2006/5405-P5_1.pdf (for-
mulář na společné zdanění)

• http://www.mfcr.cz/cps/rde/xchg/mfcr/hs.xsl/dan_kalk.html (kalkulačka pro výpo-
čet, zda se splitting vyplatí).

V závěru ještě připomínáme, že především živnostníci by neměli při platbě daní za loň-
ský rok zapomenout na novelizované ustanovení o zvýšení procentních částek při uplat-
ňování výdajů jako procento z příjmů (80 % ze zemědělské výroby, 60 % z řemeslných živ-
ností apod.). Tato změna byly přijata až v závěru roku, ale se zpětnou účinností i pro zda-
ňovací období, které započalo v roce 2005). 

Tabulka 2: Ušetřené částky při použití splittingu (orientační výpočet) 

hrubý
měsíční 0 5 000 10 000 12 000 15 000 17 000 20 000 30 000
příjem
30 000 14 850 7 650 5 050 4 000 2 900 2 900 2 350 nevyplatí se

20 000 7 750 3 100 2 100 1 050 nevyplatí se nevyplatí se nevyplatí se

17 000 6 200 1 600 1 550 1 050 nevyplatí se nevyplatí se

15 000 5 700 500 500 500 nevyplatí se

12 000 5 700 nevyplatí se nevyplatí se nevyplatí se

10 000 5 700 nevyplatí se nevyplatí se

5 000 nevyplatí se nevyplatí se

0 0

Příště se podíváme, co se v daních změnilo v letošním roce.
Jan Široký

E-mail: jsiroky@mmo.cz
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Uzávěrka 2. čísla Hukvaldského občasníku roku 2006 bude 18. dubna. Do doby uzá-
věrky nám prosím zasílejte své příspěvky, a to buď na Obecní úřad Hukvaldy, které-
koliv člence redakční rady nebo na e-mail karlakl@quick.cz.

NNNNeeeeppppřřřřeeeehhhhllllééééddddnnnněěěětttteeee

IIIInnnnzzzzeeeerrrrcccceeee

Nemocnice ve Frýdku–Místku, p. o. opět HLEDÁ DÁRCE KRVE.
Každý dárce dostává od února do dubna 2006 permanentku na vstup

do fitness a občerstvení zdarma. Opět budou všichni dárci zařazeni do soutěže
o hodnotné ceny, které se nyní budou losovat každý měsíc.

Dárci se mohou těšit na ubytování ve dvojlůžkovém pokoji vč. večeře a vstupu
do bazénu pro dva v hotelu Sepetná, dárkové poukázky na solárium, masáže,

kosmetické ošetření pleti, nákup v obchodním centru a spousta dalších
překvapení. Stejně tak na ceny pro kolektiv — piva Radegast.

Odběrové hodiny — každý den kromě středy od 6.00—10.00 hod.,
ve čtvrtky také odpoledne od 13.00—15.30 hod.

Více na www.nemfm.cz.



66Hukvaldsk˘ obãasník 35



66

Vydává Obec Hukvaldy. Redakční rada: Karla Klečková, Svatava Hrabovská, Mgr. Bronislava Hyklová, Mgr. Šárka Polo-
chová, Radka Březinová. Autorem obrázku na titulní straně je akademický malíř Antonín Kroča. Uzávěrka tohoto čísla
byla 16. února 2006. Za obsah článků ručí jeho autoři. Vyrabí tiskárna Beatris, Dobrá.

Hukvaldsk˘ obãasník 36


